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Vážení čtenáři,

pohledem prvních měsíců roku 2022 se zdá být rok předešlý, který vykreslují následující 
stránky, nesmírně vzdálený, a především odehrávající se v úplně jiném světě. Ve světě, 
ve kterém jsme si neuměli představit, že by se v Evropě mohla opět odehrávat válka. Ve 
světě, kde se v civilizované zemi nezabíjejí občané a jejich domy neboří bomby. 
Tehdejší svět se točil kolem pandemie koronaviru. Prostupoval nadějí, že díky očkování 
se vrátíme k fungování, o kterém jsme si zvykli říkat, že je normální. Zdálo se přitom, že 
už nic horšího než covid-19 nemůže být.
A právě proto je dobré se ohlédnout. Na stránkách této výroční zprávy, kterou mi-

mochodem vydává Středočeský kraj historicky poprvé, se ukazuje, 
že svět se kvůli covidu-19 nezastavil. Podařilo se celou řadu věcí  
v našem krásném kraji zlepšit, nastartovat, připravit a naplánovat. 
A mít tak vizi i pro další měsíce a roky, kdy budeme my, političtí 
reprezentanti i zaměstnanci krajského úřadu společně, anebo také 
odděleně (když to žádá zákon), pracovat na tom, aby Středočeský 
kraj byl synonymem vstřícného regionu, ve kterém lidé chtějí mít 
svůj domov, ve kterém chtějí firmy podnikat a hledat zaměstnance, 
do nějž návštěvníci rádi jezdí a tráví tu svůj volný čas, protože se 
jim naplní fantastickými zážitky. A také kraj, který je synonymem 
inovací. Jsme krajem v srdci republiky a v našem srdci jsou zase 
inovace. I proto se jako červená nit touto výroční zprávou odvíje-
jí příběhy úspěšných inovativních firem a vědeckých center, které 
propojuje Středočeské inovační centrum.
Lákání skvělých firem do kraje anebo jejich podpora v začátcích 
jsou totiž klíčové z mnoha hledisek. Přinášejí nové příležitosti, při-
nášejí nové nápady, přinášejí nová pracovní místa s přidanou hod-
notou, lákají do regionu excelentní mozky. To vše pomáhá rozvoji 
našeho regionu a díky tomu můžeme plnit to, co jsme si předse-
vzali, mnohem snáz. Pozvednout naše školství na přední příčky  
a chlubit se úspěšnými žáky, o které zaměstnavatelé stojí. Mít mo-
derní zdravotnictví 21. století. Postarat se o to, aby naše silnice 

byly bezpečné, a zajistit, aby veřejná doprava – na jednu jízdenku po celém kraji – byla 
využívána. Abychom mohli podporovat seniory v aktivním životě a zároveň jim zajistit 
kvalitní sociální péči ve formě, kterou potřebují. 
Co všechno se nám v tomto směru podařilo inovovat a vylepšit, se dočtete v této 
výroční zprávě. I to, kam chceme směřovat dál. A rozhodně jsou stránky, které na Vás 
čekají, také plné inspirace k objevování Středočeského kraje. Protože tento kraj rozhod-
ně stojí za to!

Přeji Vám příjemné čtení.

Vaše Petra Pecková,
hejtmanka Středočeského kraje

Středočeský kraj má být 
synonymem vstřícného 
regionu, ve kterém lidé 
chtějí mít svůj domov,  
ve kterém chtějí firmy 

podnikat a hledat  
zaměstnance, do nějž 
návštěvníci rádi jezdí  

a tráví tu svůj volný čas.

Úvodní slovo hejtmanky
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V kontextu české i evropské vědy představuje Biotech-

nologické a biomedicínské centrum Akademie věd a Uni-

verzity Karlovy ve Vestci špičkovou komplexní platfor-

mu pro rozvoj moderních biotechnologií a biomedicíny. 

Díky vzniku tohoto centra se podařilo propojit tradiční 

silné obory z oblasti technických a přírodních věd, jako 

je virologie nebo chemie. Výzkumné skupiny BIOCEV se 

zaměřují na detailní poznání organismů na molekulární 

úrovni. Jejich výsledky směřují do aplikovaného výzku-

mu a vývoje nových léčebných postupů proti závažným 

zdravotním problémům. Díky jejich výzkumné práci 

ještě nikdy nebyli čeští vědci tak blízko léku na rakovi-

nu prsu. Vyvinuli totiž látku, která dokázala zcela zne-

škodnit nádorové buňky u jedné z jejích nejagresivněj-

ších forem. Obrovským úspěchem je i originální recept 

na přípravu nových antibiotik, která jsou účinná proti 

streptokokovým a stafylokokovým infekcím. 
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Kraj našeho srdce―Území Středočeského kraje 1110

Středočeský kraj je největším krajem České republiky, a to jak svou velikostí, tak i počtem 
obyvatel. Rozkládá se na téměř jedenácti tisících kilometrech čtverečních a jeho strategic-
ky příznivá poloha okolo hlavního města Prahy mu přináší mnoho výhod. Území kraje se 
dělí na 26 správních obvodů obcí s rozšířenou působností, ve kterých se nachází 1 144 obcí. 
Největší počet obcí se soustředí v obvodu obce s rozšířenou působností  Mladá Boleslav 
a naopak nejmenší počet obcí najdeme v území spadajícím pod Lysou nad Labem. Kraj 
je charakteristický vysokým zastoupením obcí s počtem obyvatel do dvou tisíc, ve kterých 
žije čtyřicet procent obyvatel. Statut města je přidělený 84 obcím, Kladno a Mladá Boleslav 
jsou navíc statutárními městy.

Území Středočeského kraje
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Obec s rozšířenou 
působností

Počet 
podnikatelů

Počet platných  
živnostenských oprávnění

Benešov 15 387 23 919

Beroun 15 728 24 103

Brandýs nad Labem-Stará Boleslav 29 938 44 326

Čáslav 4 913 7 655

Černošice 43 053 63 081

Český Brod 4 640 7 024

Dobříš 6 242 9 700

Hořovice 6 618 10 074

Kladno 25 488 38 635

Kolín 17 266 27 506

Kralupy nad Vltavou 7 230 11 209

Kutná Hora 9 983 16 205

Lysá nad Labem 6 154 8 971

Mělník 9 389 15 160

Mladá Boleslav 21 914 33 162

Mnichovo Hradiště 3 911 6 215

Neratovice 7 012 10 938

Nymburk 8 819 14 081

Poděbrady 7 673 12 004

Příbram 16 645 26 235

Rakovník 10 689 16 938

Říčany 22 026 33 052

Sedlčany 5 465 9 245

Slaný 7 985 12 700

Vlašim 5 866 9 108

Votice 2 671 4 142

Součet 322 705 495 388

Středočeský kraj je velmi atraktivní lokalitou pro život, což souvisí i s jeho intenzivní sociálně-
-ekonomickou vazbou na Prahu. Počet obyvatel ve Středočeském kraji neustále roste. Pod-
le výsledků sčítání lidu, domů a bytů 2021 a navazující bilance zde na konci roku 2021 žilo
1 386 299 osob. Mezi nejoblíbenější místa patří Praha-západ, Praha-východ a Kladno. Nejmenší
hustota zalidnění je naopak v okresech Rakovník a Benešov.
Na území Středočeského kraje mělo koncem roku 2021 sídlo zaevidováno přes 358 tisíc ekono-
mických subjektů. Středočeský kraj se v podnikatelské statistice vyznačuje vysokým podílem
fyzických osob, převážně živnostníků, a nižším podílem právnických osob. Největším zaměstna-
vatelem v kraji a zároveň v České republice byla ŠKODA AUTO, a. s. v Mladé Boleslavi. Za celý
rok 2021 dosáhla průměrná mzda ve Středočeském kraji 38 359 korun. To představuje meziroční
zvýšení o 1 910 korun. S touto výší průměrné mzdy se kraj v rámci České republiky řadí na druhé
místo za hlavní město Prahu a nad celorepublikový průměr.
Za rok 2021 byla ve Středočeském kraji zahájena výstavba celkem 8 079 bytů. Toto číslo sice
představuje meziroční nárůst o téměř třicet devět procent, nicméně dokončených jich bylo jen
6 385. Středočeský kraj tak zaznamenal největší pokles mezi kraji. Nejsme v tom však sami.
Kromě našeho kraje vykázalo u dokončených bytů meziroční pokles dalších pět krajů.
Středočeský kraj má kromě Prahy nejhustší dopravní síť v republice. Kromě železniční
a silniční tranzitní sítě zde má své zastoupení i vodní doprava. Jedinou vodní cestu v zemi pro
vnitrostátní i mezinárodní přepravu představuje v současné době Labsko-vltavská vodní cesta,
jejíž přibližně tři čtvrtiny procházejí právě územím kraje.
Pro Středočeský kraj je charakteristická rozvinutá zemědělská i průmyslová výroba. Země-
dělská výroba těží z výborných přírodních podmínek v severovýchodní části kraje. Kraj vyniká
hlavně rostlinnou výrobou, pěstováním pšenice, ječmene, cukrovky a v příměstských částech
také pěstováním ovoce, zeleniny a květin.

Charakteristika Středočeského kraje

Zdroj: MPO
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Středočeský kraj má magnetickou přitažlivost. Na jeho území se nachází množství význam-
ných historicky cenných míst a několik chráněných krajinných oblastí. Největší koncentrací 
památek se vyznačuje město Kutná Hora, které je zapsané na Seznamu světového dědictví 
UNESCO. Na tomto seznamu je ze Středočeského kraje zapsaný také zámek a park Průho-
nice, který patří mezi nejrozsáhlejší parky v České republice a je turisticky nejnavštěvovaněj-
ším místem v okolí Prahy. 
Na českém seznamu městských památkových rezervací středních Čech kromě Kutné Hory 
figuruje také Kolín. Městských památkových zón je v kraji třicet čtyři a národních kulturních 
památek ještě o jednu více. Za nejhodnotnější a nejzachovalejší přírodu je možné považovat 
šest velkoplošných chráněných území, která se buď na území Středočeského kraje nacházejí, 
nebo do něho zasahují. Za krásnou podívanou se tak můžete vydat na Křivoklátsko, do Čes-
kého krasu či Českého ráje. Vaší pozornosti by nemělo ujít ani Kokořínsko, Blaník či chráněná 
krajinná oblast Brdy, která vznikla na území bývalého stejnojmenného vojenského újezdu.
Pandemie covidu-19 bohužel cestovnímu ruchu vůbec nepřála. Počet hostů se v našem kraji 
v roce 2020 v porovnání s rokem 2019 snížil o více než čtyřicet procent a počet přenocování 
o více než třicet dva procent. To je vůbec nejnižší návštěvnost od roku 2012. V roce 2021
došlo nejprve k poklesu návštěvnosti v prvních třech měsících roku, v následujících měsících
návštěvnost pak meziročně rostla, nejvýrazněji v posledním čtvrtletí. Do hromadných uby-
tovacích zařízení ve Středočeském kraji přijelo v roce 2021 782 tisíc návštěvníků, což před-
stavovalo meziroční nárůst o téměř třináct procent, počet přenocování byl vyšší o jedenáct
procent.

Cestovní ruch ve Středočeském kraji

Tetín

Nejvýznamnější místo  
spojené se svatou Ludmilou. 
Nachází se nad řekou  
Berounkou nedaleko  
od Berouna a každoročně  
se zde konají svatoludmilské 
akce, které oslavují památku 
této světice.  
S tetínskou historií se můžete 
seznámit na naučné  
stezce Tetínské vyhlídky.

Kokořínsko

Největším tajemstvím Kokořínska jsou Čertovy hlavy, které jsou vytesané do pískovcových skal nad obcí Želízy. Se svými dvaceti metry 
patří mezi největší tváře vytesané člověkem ve volné přírodě. O prvenství je připravily už jen portréty amerických prezidentů na Mount 
Rushmore v Jižní Dakotě. I tak ale mají v něčem navrch. Jsou o celých sto let starší. Tehdy dvacetiletý Václav Levý na jejich vytvoření 
potřeboval pouhých pět let.
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Karlštejn a Křivoklát

Hrady Karlštejn a Křivoklát jsou již navždy spojené s císařem Svaté říše římské Karlem IV. Zatímco první 
z nich po mnoho let střežil české korunovační klenoty, na druhém trávil panovník část svého dětství.
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Posázaví

Oblíbeným výchozím bodem pro vodní dobrodružství po řece Sázavě je městys Kácov s překrásným 
zámeckým panoramatem. Odtud se za jeden den plavby dostanete třeba do Českého Šternberka  
(na snímku), kde na Vás čeká další starobylý skvost.

Sport

Středočeský kraj je plný sportovních příležitostí. V létě můžete prověřit své lezecké schopnosti v oblasti 
Mužský a v zimě si užijete lyžařský areál Monínec.
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Pivovary

Středočeský kraj je doslova prošpikovaný pivovary a mikropivovary. Napočítáte jich tu dokonce přes 
devadesát. Mnohdy mají vtipné názvy jako Slepý Krtek, Němý Medvěd či Vlčák.

Cvokařské muzeum

Máte rádi netradiční muzea? V Rožmitále pod Třemšínem si přijdete na své například ve Cvokařském 
muzeu. Nejedná se o sbírku psychiatrického náčiní, ale o jediné muzeum svého druhu, které se zaměřuje 
na ruční výrobu kovaných cvočků, hřebíků a skob. 
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Společnost DIANA Biotechnologies sklízí úspěchy 

na poli medicínské diagnostiky i vývoje nových léčiv.  

Z původního výzkumu a vývoje léčiv a vysoce citlivých 

diagnostických metod se společnost na počátku pan- 

demie rychle přeorientovala na vývoj unikátních  

řešení pro automatizované testování covidu-19.  

Český start-up z Vestce vstoupil na trh PCR diagnosti- 

ky v roce 2020 a v rekordně krátkém čase vyvinul  

a uvedl na trh velmi citlivé PCR testy na covid-19  

ze slin. Za technologii společnost získala i první cenu  

v soutěži „Hack the Crisis CZ“, kterou pořádají agen-

tura CzechInvest a Ministerstvo průmyslu a obchodu. 

Tato diagnostika je celosvětově unikátní a má podanou 

patentovou přihlášku i v USA. Dnes je DIANA největ-

ším výrobcem PCR testů na covid-19 v Česku a pokrý-

vá více než třicet procent domácího trhu.
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Krajský úřad
Krajský úřad plní úkoly v samostatné působnosti uložené mu zastupitelstvem a radou a na-
pomáhá činnosti výborů a komisí. Rada může ukládat úkoly krajskému úřadu jen v rozsahu 
své působnosti svěřené jí zákonem. 
Krajský úřad vykonává přenesenou působnost s výjimkou věcí, které jsou zákonem svěřeny 
zastupitelstvu a radě nebo zvláštnímu orgánu. Krajský úřad například projednává přestup-
ky podle zákona, poskytuje odbornou a metodickou pomoc obcím, zabezpečuje koordinaci 
výstavby a provozu informačního systému kompatibilního s informačními systémy veřejné 
správy a provádí kontrolu výkonu přenesené působnosti obcí.
V čele krajského úřadu stojí ředitel zodpovědný hejtmance.

Rada kraje
Rada kraje je výkonným orgánem kraje v oblasti samostatné působnosti. Při výkonu své 
působnosti odpovídá rada zastupitelstvu. Rada může rozhodovat ve věcech přenesené 
působnosti, jen stanoví-li tak zákon. Radu tvoří hejtmanka, náměstci hejtmanky a další 
členové rady, kteří jsou voleni z členů zastupitelstva. Rada Středočeského kraje má 11 členů. 
Schůze rady jsou neveřejné. Zápis z nich je občanům k dispozici na webových stránkách 
Středočeského kraje. 

Hejtmanka kraje
Hejtmanka reprezentuje kraj navenek. Hejtmanku a náměstky hejtmanky volí zastupitelstvo 
z řad svých členů.  Hejtmankou Středočeského kraje pro volební období 2020–2024 se stala 
Petra Pecková (STAN). 

Organizační struktura

Odbor 
sociálních 

věcí

Odbor 
 finanční

Odbor 
dopravy

Odbor 
Kancelář 

hejtmanky
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Zastupitelstvo Středočeského kraje je jediným z orgánů kraje, jehož členové jsou přímo  
voleni občany v demokratických volbách, a to na čtyři roky. V oblasti krajské samosprávy 
je nadřazený všem ostatním.
Zastupitelstvo má ve Středočeském kraji šedesát pět členů. Rozhoduje ve věcech samo-
statné působnosti. Ve věcech přenesené působnosti rozhoduje jen tehdy, pokud to výslovně 
stanoví zákon.
Zastupitelstvo se schází dle potřeby, nejméně však jednou za tři měsíce. V roce 2021 se 
uskutečnilo celkem devět jednání zastupitelstva. 
Zasedání zastupitelstva jsou veřejná, o průběhu jednání se pořizuje zápis, který je dostupný 
na webových stránkách Středočeského kraje. Občané mají na webovém portále k dispozici 
také videozáznam průběhu jednání tohoto orgánu kraje. 
Pro funkční období 2020–2024 bylo ve volbách, které se konaly 2. a 3. října 2020, zvoleno 
za hnutí STAN 18 zastupitelů, za Českou pirátskou stranu 12 členů, za Občanskou demo-
kratickou stranu 16 členů, za koalici Spojenci pro Středočeský kraj (TOP 09, Hlas a Zelení)  
4 zastupitelé, za hnutí ANO 2011 15 členů zastupitelstva. 

Příjmení, jméno, titul Politický klub / politická příslušnost

Bartoňová Pálková Irena ANO / bez PP

Bendl Karel, PhDr. Ing. Mgr. MBA LL.M. ODS 

Bezděk Robert, JUDr. CSc. ANO 2011 

Blažej Drahomír, Mgr. MBA ANO 2011 

Boloňský Stanislav, Mgr. STAN / SNK ED 

Borecký Petr, Mgr. STAN / bez PP 

Bouška Jiří, Ing. ANO / bez PP

Cirkva Chocholová Lucie, Mgr. PIRÁTI

Draxler Martin ANO 2011 

Exner Martin STAN

Fojtík Pavel, PhDr. STAN / bez PP

Gabrielová Adriena, Mgr. ANO 2011 

Hajná Hana STAN

Halada Petr STAN / bez PP 

Haspeklo Jiří, Ing. ANO 2011 

Havelka Jiří, Mgr. ODS 

Havlíček Tomáš, Ing. MBA ODS

Herman Martin ANO 2011 

Hrabánek Martin, Mgr. ODS 

Chrtová Ilona, Ing. ODS 

Jakob Jan Spojenci / TOP 09

Jeništa Luděk, Mgr. STAN / bez PP 

Jiránek Dan, Ing. ODS

Kašpar Michael, Mgr. STAN / bez PP 

Kořínek Filip, Mgr. STAN / bez PP 

Krch Milan, Ing. PIRÁTI

Krumpholcová Jana, Ing. MSc. Spojenci / Zelení

Lesák Libor ODS 

Lička Jan, Ing. PIRÁTI 

Lochman Ondřej, Mgr. Ph.D. STAN 

Luftová Simona, Mgr. PIRÁTI

Marek Daniel, Mgr. STAN 

Marek Karel, Mgr. STAN / KDU-ČSL 

Málek Vlastislav, JUDr. STAN

Michalik Věslav, Ing. CSc. STAN

Michalová Jiřina, Ing. ANO 2011 

Němcová Jaroslava, Ing. MBA ANO 2011 

Netušil Daniel, Ing. PIRÁTI

Pánek Michael, Ing. ODS 

Pátek Josef, Ing. ODS

Pavlík Pavel, Ing. ODS 

Pecková Petra, Mgr. STAN / bez PP

Petrtýl František, Ing. ANO 2011 

Pokorná Jermanová Jaroslava, Ing. ANO 2011 

Procházka Petr PIRÁTI

Rejzek Jakub, MBA ODS

Rubeš Vratislav ANO / bez PP

Samaš Miroslav ANO 2011 

Schejbal Antonín, Bc. PIRÁTI

Skopalíková Jana, Mgr. PIRÁTI

Smotlachová Jarmila, Ing. ODS / bez PP

Snížek Jiří, Ing. Bc. PIRÁTI

Šmolík Miloslav, Ing. MSc. ODS 

Štíbr Luděk, PaedDr. ODS

Štrobachová Pavla, Mgr. MPA STAN

Švácha Jan, Ing. Spojenci / TOP 09

Švenda Václav, Mgr. Spojenci / TOP 09

Tomáš Petr PIRÁTI

Vácha Milan, Mgr. STAN / bez PP 

Vokurka Tomáš, Mgr. ODS 

Volf Zdeněk, Mgr. STAN / KDU-ČSL

Vychodil Petr, MPA ODS 

Zelený Milan, Bc. PIRÁTI

Zmuda Tomáš, Ing. PIRÁTI

Žánová Blanka, Mgr. Bc. ANO 2011 

Zastupitelstvo Středočeského kraje

Během roku 2021 a na 
počátku roku 2022 došlo 
k těmto změnám  
v řadách zastupitelů:
Ing. Josef Pátek  
nahradil 25. ledna 2022  
Mgr. Martina Kupku;
Ing. Jan Švácha  
nahradil 10. června 2021 
JUDr. Pavla Teličku;
Mgr. Drahomír Blažej, MBA, 
nahradil 14. října 2021  
Ing. Gabriela Kovácse; 
JUDr. Vlastislav Málek  
nahradil 31. ledna 2022  
Mgr. Víta Rakušana.

Zastupitelstvo 
 Středočeského 

kraje má
65 členů.
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Rada kraje může zřídit své orgány, které se označují jako komise. Tyto orgány mají funkci 
iniciativní a poradní, nikoli tedy kontrolní. Svá stanoviska a náměty předkládají zmíněné 
komise výhradně svému zřizovateli, tedy Radě Středočeského kraje.
Komise není orgánem kraje, ale orgánem Rady Středočeského kraje. Je zcela na uvážení  
rady, jaké komise a na jak dlouho zřídí. Taktéž pouze radě přináleží jmenovat a odvolávat  
z funkce předsedu komise a členy, kteří nemusí být členy zastupitelstva kraje. Počet členů  
rovněž stanoví výlučně rada. 
V roce 2021 pracovaly pro Radu Středočeského kraje celkem tři komise.

Zastupitelstvo kraje zřizuje některé výbory povinně, jiné podle svého uvážení. Zákon stanoví 
jako povinné tři výbory. Jedním je výbor finanční, druhým výbor kontrolní a třetím výbor pro 
výchovu, vzdělávání a zaměstnanost. Čtvrtý výbor jako povinný zřizují kraje, v nichž podle 
posledního sčítání lidu žije alespoň 10 % občanů, kteří se hlásí ke stejné národnosti, ovšem 
nikoli české. Tento výbor se nazývá výbor pro národnostní menšiny. Pro Středočeský kraj 
ovšem tato povinnost není aktuálně relevantní.
Zastupitelstvo kraje však může zřídit další výbory, a to podle svého uvážení, podle potřeb 
kraje a jeho specifik. Mohou tak vzniknout výbory nejrůznějšího obsahu. Vždy však platí, 
že by mělo jít o oblast samostatné působnosti kraje. Jinak je Zastupitelstvo kraje prakticky 
zcela „svobodné“ v tom, kolik a jaké výbory si zřídí. 
V roce 2021 pracovalo pro Zastupitelstvo Středočeského kraje celkem 11 výborů. 

Komise Rady Středočeského kraje Výbory Zastupitelstva Středočeského kraje

Komise pro bezpečnost a IZS 
– předseda

Mgr. Daniel Marek 
(STAN)

Komise pro majetek 
– předseda

Mgr. Karel Marek 
(STAN) 

Komise pro spolupráci 
s městy a obcemi 

– předseda
Petr Halada (STAN)

Výbor finanční 
– předseda

Ing. Michael Pánek 
(ODS)

Výbor pro regionální rozvoj 
– předseda

Petr Vychodil, MPA 
(ODS)

Výbor pro zdravotnictví  
– předseda

Ing. Tomáš Zmuda 
(Piráti) 

Výbor kontrolní  
– předseda

JUDr. Robert Bezděk, CSc. 
(ANO 2011)

Výbor pro sociální věci  
– předsedkyně

Mgr. Pavla Štrobachová, MPA 
(STAN)

Výbor pro životní prostředí 
a zemědělství – předsedkyně
Ing. Jarmila Smotlachová*

(ODS) 

Výbor pro památkovou péči, 
kulturu a cestovní ruch 

– předsedkyně
Mgr. Lucie Cirkva Chocholová 

(Piráti)  

Výbor pro dopravu 
– předseda

Mgr. Ondřej Lochman, Ph.D. 
(STAN)

Výbor pro výchovu, vzdělávání 
a zaměstnanost 
– předsedkyně

Ing. Jana Krumpholcová, MSc. 
(Spojenci)

Výbor pro tělovýchovu 
a sport – předseda
Mgr. Jiří Havelka

(ODS) 

Výbor pro digitalizaci 
a chytrý kraj  
– předseda

Mgr. Michael Kašpar 
(STAN)

*nahradila v únoru 2022 PhDr. Ing. Mgr. Karla Bendla, MBA, LL.M. 
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Astronomický ústav Akademie věd České republiky je 

vedoucí vědeckou institucí v oblasti astronomie a ast-

rofyziky v České republice. Ústav je zapojený do pro-

jektů na vývoj a stavbu přístrojů pro kosmické mise 

Evropské kosmické agentury ESA. Jedná se například 

o přístroje pro sondu Solar Orbiter, která zamířila ke

Slunci. Pozoruje Slunce z takové blízkosti, jaké zatím

žádná sonda nedosáhla. Naprostým unikátem, který

jsme dosud neměli možnost spatřit, je pozorování obou

slunečních pólů. Solar Orbiter bude následovat ame-

rickou sondu Parker Solar Probe a doplní její měření

slunečního větru především o pozorování Slunce ka-

merami a dalekohledy ve viditelné, ultrafialové i rent-

genové části spektra z blízké vzdálenosti.



Co 
jsme
dokázali
a kam 
směřujeme



Petra Pecková (STAN)
hejtmanka

Hospodárný, nekorupční a transparentní kraj
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 V roce 2021 Středočeský 
kraj pro podporu  
rozvoje a provozu  

zdravotnictví vynaložil 
částku 1 157,5 milionu 

korun. 

Významnou součástí 
bezpečnosti pro občany 

jsou skvěle vybavené 
a připravené složky  

Integrovaného  
záchranného systému 

a také dobrovolní 
 hasiči.

Pavel Pavlík (ODS)
Radní pro oblast zdravotnictví

Efektivně a odpovědně hospodařit s finančními prostředky kraje a umožnit veřejnosti 
kontrolu naší práce, to jsme v prvé řadě slíbili, když jsme koncem roku 2020 nastupovali 
jako nové vedení středočeského hejtmanství. Za sebe bych ještě přidala snahu vybudo-
vat vstřícné a bezpečné prostředí, protože na takový kraj mají právo  
a nárok občané, obce a města, příspěvkové organizace, firmy a podni-
katelé. Zkrátka kdokoliv, kdo tu žije, tráví tu svůj čas, podniká tu nebo 
se na kraj obrátí.
V roce 2021 jsme na tom společně s radními a skvělými týmy na kraj-
ském úřadu pracovali. Věřím, že heslo „Měníme kraj“, a to k lepšímu, se 
skutečně daří naplňovat. A to přesto, že velkou část agendy naší práce 
samozřejmě diktoval covid. I přes ohromné nasazení, které si žádala 
pandemická situace, se ale dařilo postupovat v tom, co jsme si vyt-
kli. Jsme transparentní a nekorupční. Zveřejňujeme všechny smlouvy 
nad 10 000 korun na webu kraje, tamtéž naleznete všechny dohody  
o provedení práce či pracovní činnosti. Vypisujeme transparentní vý-
běrová řízení. Můj diář je veřejný, aby se každý mohl podívat, co dělám.
Neskrýváme se před dotazy médií ani občanů, byť někdy mohou být
ostřejší. Pravidelně vyjíždíme za starosty i občany, protože nás zajímá
jejich názor a jejich problémy, se kterými chceme pomoci.
Aby vše bylo jednodušší, postupujeme v digitalizaci. Připravili jsme
úřad na přechod na nový, mnohem přehlednější web. Digitalizujeme
agendy tak, aby se co nejvíce věcí dalo vyřídit online. K tomu je třeba 
internet. A proto jsme jednali a jednáme s operátory o lepším pokrytí 
kraje mobilním signálem a rozvíjíme vysokorychlostní internet.
Kromě toho, že chceme být kraj moderní, ale musíme být i kraj bezpečný. A to ve všech 
směrech. Pracujeme na zvýšení bezpečnosti silnic, klademe důraz na kyberbezpečnost při 
vzdělávání nebo v našich nemocnicích. Významnou součástí bezpečnosti pro občany jsou 
skvěle vybavené a připravené složky Integrovaného záchranného systému a také dobro-
volní hasiči. Jen za minulý rok jsme právě dobrovolným hasičům a složkám IZS rozdělili  
44 milionů korun. Opravily se z toho dvě zbrojnice, jedna úplně nová vznikla, hasiči nakoupili  
12 cisternových stříkaček nebo si složky IZS pořídily na 60 dopravních automobilů. Hasičům 
i policistům jsme zaručili dostatek peněz na jejich činnost i v příštích letech. S krajskou po-
licií jsme navíc uzavřeli memorandum o spolupráci, které má zajistit více policistů v ulicích 
a dostatek financí na jejich vybavení, aby mohli lépe plnit své úkoly. Samozřejmě vždy 
doufám, že hasiče, záchranáře nebo třeba policisty bude při ochraně zdraví nebo majet-
ku potřebovat co nejméně z nás. Ale jako ve všem platí, kdo je připraven, není zaskočen.  
A kraj pod naším vedením zaskočen být nesmí. Na tom budeme nadále pracovat v každém 
ohledu!

Oblast zdravotnictví se v uplynulém roce zdánlivě kryla s jediným slovem – covid. Je prav-
da, že pandemie a vše, co s ní souvisí, je to hlavní, co se prolínalo s naší každodenní prací. 
Každý den jsem začínal pročítáním nejnovějších dat o vývoji epidemie a každý večer jsem 

přemýšlel, co udělat pro to, abychom ji ve Středočeském kraji zvládli 
co nejlépe. Myslím, že v mnoha ohledech se to podařilo.
Díky vysokému nasazení našich zdravotníků jsme zvládli plné ne-
mocnice v těch nejkrizovějších měsících, podařilo se vybudovat síť 
očkovacích center a následně přesvědčovat občany, aby se nechali 
očkovat. O tom, že to nebyla marná snaha, svědčí statistiky počtu 
očkovaných. S celkovou proočkovaností populace starší šestnácti 
let ve Středočeském kraji, která dosahuje přes 77 %, patříme k nej-
lepším krajům v České republice. Všem, kteří se nechali naočkovat, 
i všem, kteří se zasadili o zdárný provoz očkovacích center, patří 
obrovský dík. 
Středočeské zdravotnictví rozhodně není jenom o covidu. V roce 2021 
Středočeský kraj pro podporu rozvoje a provozu zdravotnictví vyna-
ložil částku 1 157,5 milionu korun. Podařilo se nám rozjet slibovanou 
spolupráci se všemi zdravotnickými zařízeními, nejen těmi krajskými. 
K podpoře rozvoje zdravotních služeb ve Středočeském kraji byly  
v minulém roce navíc vyhlášené dva dotační tituly: Program 2021 – 

Zdravotnictví určený „nekrajským“ poskytovatelům akutní lůžkové péče na území kraje  
a Středočeský Humanitární fond. 
Investovali jsme do krajských nemocnic i dětských center a zaměřili jsme se na rozvoj 
Zdravotnické záchranné služby Středočeského kraje, která je se čtyřiceti třemi výjezdovými 
základnami s celoročním provozem největší zdravotnickou záchrannou službou v ČR. Pře-
hled velkých investic připravili kolegové z odboru zdravotnictví a najdete ho v další části 
výroční zprávy.
I v následujících letech budou probíhat velké investiční akce, například vybudování cent-
rálního příjmu v benešovské nemocnici či rekonstrukce vybraných pavilonů krajských ne-
mocnic. Jedná se o akce, které ocení zejména pacienti a které jednoznačně přispějí ke 
zkvalitnění poskytované zdravotní péče. 
Já bych ze své pozice krajského radního chtěl na závěr poděkovat všem, kdo se na zvlád-
nutí složitého minulého roku podíleli. A přeji si, aby pandemie ustoupila a my měli letos 
více času na úkoly, které jsme si při nástupu do vedení kraje vytyčili: rozvoj a modernizaci 
nemocnic a záchranky, zlepšení zdravotní péče ve všech regionech kraje, pomoc obcím 
a městům s pobídkami pro zajištění odpovídajícího počtu praktických lékařů, pediatrů  
a zubařů a také zajištění kybernetické bezpečnosti nemocnic a ochranu citlivých osobních 
údajů pacientů.

Hospodárný, nekorupční a transparentní kraj Covid nezastaví rozvoj středočeského zdravotnictví



Jiří Snížek (Piráti)
Náměstek pro oblast regionálního rozvoje a územního plánování 

Ruku v ruce s Prahou

Věslav Michalik (STAN)
Náměstek hejtmanky pro oblast financí, dotací a inovací

Každá utracená koruna z krajského rozpočtu musí mít smysl
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Naším cílem je udělat 
ze Středočeského kraje 

region, ve kterém se  
dobře žije na všech  

místech, všem generacím 
a lidem se všemi stupni 

vzdělání. Není však naší 
ambicí ani úkolem lidem 
říkat, kde a jak mají žít. 

 V loňském roce jsme na 
podporu obcí, měst,  

spolků či svazků obcí,  
ale i firem a jednotlivců 

vypsali 19 fondů  
s celkovou alokací téměř 

600 milionů korun. 

Do vedení kraje jsme nastupovali s jasným cílem a heslem, kterého jsme se drželi celý rok  
a budeme i nadále:  Když už si krajská kasa musí půjčit, pak jedině na investice do rozvoje  
a inovací. 
Jako zodpovědný a dobrý hospodář jsme v prvním roce zkonsolidova-
li finance. Hospodařili jsme dokonce lépe, než jsme plánovali. Celkové 
příjmy kraje byly 42 miliard korun. Naopak výdaje překročily 41 miliard 
korun. Dařilo se nám úspěšně investovat do našich prioritních oblastí od 
veřejné dopravy a infrastruktury přes školství, zdravotnictví, složky Inte-
grovaného záchranného systému až po podporu projektů obcí. Investice 
převýšily pět miliard korun.
Rozpočet pro tento rok počítá s ještě vyššími výdaji na investice –  
a to až do výše 6,5 miliardy korun. Rekordní investice jsou ovšem mož-
né jen díky tomu, že si kraj úspěšně zajistil úvěrové financování. Trans-
parentně jsme vysoutěžili úvěrové linky od České spořitelny a Komerční 
banky. Všechny tyto prostředky budou v následujících letech využité na 
investice a spolufinancování projektů z evropských fondů. 
Ani sebelepší investici ovšem není možné financovat na dluh doneko-
nečna. Nadále proto budeme bojovat za spravedlivější rozdělení peněz 
pro kraje. Jde o takzvané rozpočtové určení daní, které bylo nastavené 
dle parametrů z roku 2010. Od té doby se ale počet obyvatel Středo-
českého kraje zvýšil o zhruba čtvrt milionu obyvatel. Tudíž přicházíme až  
o dvě miliardy korun ročně, které by mohly putovat právě na investice, na které si prozatím
musíme půjčovat.
Druhým pilířem pro rozvoj kraje jsou vedle investic Středočeské fondy. V roce 2021 jsme
na podporu obcí, měst, spolků či svazků obcí, ale i firem a jednotlivců vypsali 19 fondů
s celkovou alokací téměř 600 milionů korun. A v roce 2022 bude tato podpora rekordně navý-
šena na 688 milionů korun. Dotace lze využít na řadu oblastí od čističek odpadních vod přes
projekty nových rybníků a výstavbu cyklotras až třeba po výsadbu stromů a pořádání spole-
čenských a kulturních akcí na podporu cestovního ruchu.
Klíčová je pro nás při tom podpora menších obcí do 2 000 obyvatel. Pro ně byl v roce 2021
otevřený čtyřletý program, ve kterém je na celé období vyčleněných 578 milionů korun. Žádat
o podporu lze na rozsáhlejší projekty, ať už jde o rekonstrukce budov nebo komunikací, ale také
třeba na nákupy techniky, která je pro chod obce nezbytná.
Hnacím motorem všech pozitivních změn jsou pro mě jako jaderného fyzika věda a inovace.
Proto ve vedení kraje klademe velký důraz na inovace, lákání vědců do našich skvělých center
a podporu firem, které inovace přinášejí. S nimi totiž přicházejí do kraje nové pracovní příleži-
tosti s vyšší přidanou hodnotou, což zase zvyšuje životní úroveň.
V tom je pro nás klíčové Středočeské inovační centrum, které podporuje firmy napříč odvětvími.

Oblast regionálního rozvoje je v rámci Středočeského kraje extrémně důležitá. V posledních 
letech se totiž ukazuje, že stále více lidí se z venkova přesouvá do měst. Je pro nás proto 
prioritou, aby i malé obce kolem Prahy byly slyšet a my jejich názorům a poznatkům naslou-

chali. Uvědomujeme si, že vše závisí na lidech, kteří chtějí na venkově žít  
a třeba i podnikat. Pokud z jejich strany bude poptávka po službách  
a produktech, bude venkov prosperovat.
V oblasti územního plánování jsme navázali úzkou spolupráci s hlavním 
městem. S Prahou jsme sice propojení fakticky, ale bohužel ne funkčně. 
Tento stav bylo proto velmi důležité změnit a začít opravdu účinně spo-
lupracovat na rozvoji takto úzce propojených regionů. 
Aktuálně pracujeme na sedmi aktualizacích Zásad územního rozvoje, 
díky kterým budou moci ve středních Čechách vzniknout důležité stav-
by, jako například vysokorychlostní železnice, vodovod podél dálnice D3, 
Bezděčínská spojka, železnice do Benešova, vodní nádrže na Rakovnicku 
a silniční propojka dálnic D7 a D8.
Mým záměrem je, aby lidé věděli o plánovaných stavbách a aby se k nim 
mohli vyjádřit. Proto proběhlo jednání s obcemi ohledně nové železniční 
trati do Benešova, která sníží zátěž na nynější páteřní trati mezi Prahou 
a Českými Budějovicemi a přinese vyšší komfort cestujícím. Konkrétně 
se jedná o Koridor D204. Nová trať, kde budou vlaky jezdit rychlostí až 
200 km za hodinu, pomůže Středočechům přímo v dotčených obcích, ve 
kterých budou zastávky. Ty budou zároveň sloužit jako spádové zastávky 
pro okolní obce. Lidé přijedou autem na zastávku a dál už budou pokra-
čovat rychlým vlakem do Prahy. 

Mezi klíčové investice Středočeského kraje patří pořízení a rozvoj digitální technické mapy, kte-
rá zachytí vedení všech typů sítí a technické infrastruktury ve středních Čechách. Tento inova-
tivní krok jednoznačně zjednoduší a usnadní přípravu staveb a jejich následné stavební řízení. 
V předchozím roce jsme také podpořili projekty, které prezentují požadavky trhu práce včetně 
aktuálně žádaných a poptávaných profesí. Ty jsou realizované ve spolupráci s úřady práce, 
školami a především středočeskými firmami. Krajská hospodářská komora tak s naší pod-
porou pořádá například jarmarky, kde jsou prezentované lokální výrobky a tradiční pokrmy. 
Soustředíme se i na burzy práce, kde zaměstnavatelé mohou oslovit své potenciálně nové 
zaměstnance.  
V neposlední řadě jsme ve spolupráci s agenturou CzechInvest začali vybírat projekty na efek-
tivní využití takzvaných brownfieldů. Hodláme společně vytipovat a následně zkonzultovat  
s žadateli projekty, které by mohly dosáhnout na finanční podporu. Podpora bude zaměřená 
na významné strategické brownfieldy, ale také na brownfieldy pro nepodnikatelské či podni-
katelské využití.
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Klíčové je finančně 
stabilizovat systém  

veřejné dopravy  
a motivovat řidiče, aby 
k cestám po středních 

Čechách využili kvalitní 
a moderní hromadnou 

dopravu.

Jednou z jednoznačných 
priorit je dokončení  

realizace portálu  
silničních map, kde řidiči 

najdou podrobné  
informace  

o všech chystaných
akcích a uzavírkách.

Regionální silniční síť, po které občané cestují za prací, nákupy, lékaři i zábavou, je pro Stře-
dočeský kraj prioritou. Krajské silniční sítě jsou navíc mnohonásobně delší než silnice státu 
a mají více mostních objektů, opěrných zdí či průjezdních úseků. Starost o komunikace však 
nepředstavuje pouze opravy silnic, ale také technická řešení a digitali-
zaci mnohdy zastaralých systémů. 
V první řadě jsme se v předchozím roce zaměřili na zlepšení stavu stře-
dočeských komunikací. Rozdíl by měli motoristé pocítit nejen díky vyš-
šímu komfortu jízdy, ale také bezpečnosti. A že se podařilo opravit po-
řádné množství silnic. Konkrétně se za rok 2021 jedná o 99 140 metrů, 
což představuje přes 109 úseků středočeských silnic. Do těchto oprav 
jsme investovali téměř 390 milionů korun. Vylepšili jsme také systém 
přejímání odvedených prací a zpřísnili dohled nad jejich kvalitou.
Soustředíme se však také na nové silniční stavby. Spustili jsme sys-
tém takzvané prioritizace dopravních staveb. Podařilo se tak vytvořit 
funkční strukturované seznamy akcí, které jsou seřazené dle výsledné-
ho součtu bodového hodnocení jednotlivých kritérií. Takto sestavené 
pořadí staveb a záměrů slouží jako podklad při rozhodování o přiděle-
ní dostupných finančních prostředků v daném období.
Zásadním krokem bylo zefektivnění činnosti Krajské správy a údržby 
silnic, tedy krajské organizace, která zajišťuje údržbu a rozvoj silniční 
sítě v kraji. 
Jednoznačně inovativním projektem, který se podařilo zahájit, je reali- 
zace portálu silniční mapy Středočeského kraje. Tu plánujeme zpří-
stupnit na internetu a průběžně aktualizovat. Především na podkladu této mapy vytvoříme 
plán oprav a rekonstrukcí včetně přehledných a srozumitelných kritérií, mezi která bude 
patřit především fyzický stav komunikace, její zatížení provozem nebo strategický význam 
pro zlepšení dopravní situace v kraji.
Přehled chystaných investic pak budeme v mapě každoročně aktualizovat, aby jej mohli 
využívat správci energetických a telekomunikačních sítí pro plánování svých investic. Mapa 
také pomůže k lepší koordinaci výstavby a oprav silnic s městy a obcemi, ale i se státem, 
který na území kraje vlastní a provozuje stovky kilometrů klíčových dopravních staveb ce-
lostátního významu.
Oblast silniční dopravy převzal v únoru roku 2022 Karel Bendl, který nahradil dosavadního 
náměstka pro silniční dopravu Martina Kupku, jenž se stal ministrem dopravy.

Středočeský kraj a jeho veřejná doprava byly před nástupem nového vedení v situaci, kdy 
se vyhrotilo hned několik dlouhodobě neřešených problémů. Velmi nás tížil exponenciální 
nárůst nákladů na veřejnou dopravu, který směřoval k naprosto neudržitelné výši s ohledem 

na krajský rozpočet. Umocněný byl přitom neřešením propadů tržeb 
ve veřejné dopravě, ke kterým došlo kvůli proticovidovým opatřením 
vlády. K tomu všemu se přidávala rostoucí nespokojenost obcí, které 
protestovaly proti neexistujícím pravidlům pro příspěvky na dopravní 
obslužnost. Též stagnovala příprava na vyhlášení soutěží na nové auto-
busové a železniční dopravce, komunikace a koordinace aktivit s hlav-
ním městem Prahou byly prakticky na nule. 
Oblast veřejné dopravy je největší rozpočtovou položkou Středočes-
kého kraje a do budoucna tomu tak bude i nadále. Aby prostředky  
z veřejného rozpočtu na dopravu byly vynakládané efektivně, vtáh-
li jsme do celého systému obce a města. Nastavili jsme spravedlivý  
a transparentní poměr spolufinancování dopravní obslužnosti ve střed-
ních Čechách pro obce, města i kraj. Do této doby nebyla výše příspěv-
ků ze strany obcí a měst sjednocená. Některé přispívaly více, jiné méně, 
několik set obcí dokonce vůbec. 
Minulý rok byl ve znamení nejvíce integrací ve veřejné dopravě v našem 
regionu. Principem probíhající integrace je fungování jedné jízdenky na 
všechny druhy dopravy ve Středočeském kraji i v pražské městské hro-
madné dopravě. Cílem je zajistit lidem nejen výhodnější jízdné, ale také 

lepší návaznosti jednotlivých spojů. V roce 2021 jsme integrovali Sedlčansko, Voticko, Kolínsko 
a Kutnohorsko. Na konci roku 2021 jsme do systému Pražské integrované dopravy zahrnuli 
také oblast Mladoboleslavska. V roce 2022 jsme připojili okolí Vlašimi na Benešovsku, Čáslavi 
na Kutnohorsku a Březnice na Příbramsku. Tím je integrace veřejné dopravy celého Středo-
českého kraje zcela hotová.
Přemýšlíme-li komplexně o integraci dopravy, nesmíme zapomínat ani na záchytná parkovi-
ště. Ta budou také začleněná do systému PID. Budou umístěná zejména na hlavních vlako-
vých a některých autobusových trasách, hlavně v prstenci okolo Prahy. Kdo bude mít časový 
kupón, bude moci díky němu zaparkovat bez dalších nákladů. Toto opatření by mělo moti-
vovat cestující využít záchytné parkoviště a následně přestoupit na vlak bez nutnosti stání  
v dlouhých zácpách. Nejdále jsme s přípravou parkovišť Olbramovice a Hostivice. 
V roce 2022 nás tak čekají zásadní úkoly. Jedním z nich je dokončení dopravní integrace celé-
ho kraje a dokončení jednání s obcemi ohledně spolufinancování. Dalším zásadním úkolem je 
vypsání nových soutěží na autobusové dopravce od roku 2024 a v neposlední řadě příprava 
na vypsání nových soutěží na železniční dopravce, protože chceme trh v kraji otevřít. Všechny 
tyto kroky povedou ke kvalitativnímu skoku ve službách pro cestující.

Karel Bendl (ODS)
Radní pro oblast silniční dopravy 

Petr Borecký (STAN)
Radní pro oblast veřejné dopravy 

Mapa, kde je všechno: silnice i investice Veřejná doprava, kterou chcete využívat
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Na podporu kultury, 
obnovy památek  

a cestovního ruchu  
se nám podařilo  

prosadit nový systém 
financování.  
Organizátoři  

kulturních akcí  
teď mají možnost  

získat finanční  
prostředky v předstihu. 

Zásadní je 
řešení sucha a zajištění 
pitné vody, protože asi  
20 procent lidí v kraji  

je odkázaných  
pouze na vlastní  

zdroje vody.

Pokud bych měla jednoduše shrnout, co je naším každodenním cílem, pak je to zlep-
šování životního prostředí ve Středočeském kraji. Vážíme si zdejší unikátní přírody  
a krajiny, ale dbáme i na zlepšování životních podmínek občanů. A co pro to může udě-
lat instituce, jako je Středočeský kraj? Výčet je dlouhý. Zásadní je 
například důraz na řešení sucha a zajištění pitné vody, protože asi 
20 procent lidí v kraji je odkázaných pouze na vlastní zdroje vody.
Agenda odboru životního prostředí a zemědělství je velmi rozsáhlá. 
Věnuje se ochraně ovzduší, odpadovému hospodářství, zeměděl-
ství, lesnictví, ale i posuzování vlivů na životní prostředí. Na různo-
rodé projekty a jejich přípravu jdou celkově stovky milionů korun. 
Významnou roli sehrává Středočeský kraj také v ekologické výcho-
vě. Podporujeme krajská střediska ekologické výchovy, na která 
jsme v minulém roce uvolnili 10 milionů korun z krajského rozpočtu, 
a dalších 7 milionů korun šlo na podporu téměř třiceti projektů za-
měřených na ekologickou výchovu.
V letošním roce nás čeká pokračování již probíhajících akcí a kro-
mě toho připravujeme i řadu nových. Zvláštní pozornost si zaslouží 
chystaný návrh na vyhlášení národního parku Křivoklátsko. Plánu 
na vyhlášení 16 procent nejcennějšího území Křivoklátska národ-
ním parkem dalo krajské zastupitelstvo podporu již loni v červnu. 
Během druhého pololetí loňského roku jsem se setkala se starosty 
obcí, kterých se bude národní park Křivoklátsko týkat, abych si vyslechla jejich názory 
a připomínky.
Chceme sehrát roli zprostředkovatele mezi obcemi, jejich obyvateli a státem. Nechce-
me tlačit na zřízení národního parku, ale současně jsme přesvědčeni o správnosti to-
hoto rozhodnutí pro unikátní přírodu Křivoklátska, která si větší ochranu jednoznačně 
zaslouží. Proto si velmi přejeme pokračovat tento rok v jednání s obcemi, chceme se 
setkávat s jejich obyvateli a poskytnout jim maximum informací o tom, co by to pro ně 
konkrétně znamenalo a jaké z vyhlášení národního parku plynou výhody. 

Středočeský kraj se vyznačuje nejen kulturním dědictvím výjimečné kvality, ale také bo-
hatým kulturním životem, který vychází z mimořádné regionální tradice. Přestože rok 2021 
poznamenala značná omezení v důsledku koronavirových opatření, v mnoha případech se 

nám podařilo zapojit kulturu do veřejného života. Na podporu pro-
jektů živé kultury jsme v loňském roce vydali téměř 12 milionů korun.  
V rámci hesla „Kultura pomáhá kultuře“ jsme také uspořádali 54 pro-
gramů Středočeského kulturního léta na dvaceti místech v regionu. 
Akce Středočeské kulturní léto oživila cestovní ruch a zároveň umož-
nila uměleckým institucím, hudebníkům, divadlům a dalším znovu na-
startovat jejich činnost po dlouhé pauze způsobené pandemickými 
omezeními. 
Z dalších realizovaných akcí je třeba zmínit největší akci v dějinách 
středočeského knihovního stěhování. Po vybudování moderního de-
pozitáře Středočeské vědecké knihovny, na který Středočeský kraj zís-
kal dotaci z prostředků IROP ve výši 110,6 milionu korun, se během tří 
týdnů podařilo do nových prostor přestěhovat půl milionu knihovních 
svazků z celkem šesti skladů. K rozvoji knihoven přispěl Středočeský 
kraj v loňském roce částkou přes 18 milionů korun a ve 43 obcích se 
podílel na jejich rekonstrukci částkou více než 2,3 milionu korun. 
Na podporu kultury, obnovy památek a cestovního ruchu se nám po-
dařilo prosadit nový systém financování. Organizátoři kulturních akcí 
teď mají možnost získat finanční prostředky v předstihu. Rovněž jsme 
přenastavili bodová kritéria tak, abychom umožnili co nejširšímu okru-
hu žadatelů přístup ke krajské podpoře. 
Stejným způsobem jsme nastavili pomoc cestovnímu ruchu. V loň-
ském roce kraj na jeho vzestup vydal téměř dvacet milionů korun. Kro-
mě významných kulturních a společenských akcí jsme přispěli rovněž 
organizacím destinačního managementu a turistickým informačním 

centrům. Abychom přitáhli i mladší generace, zahájili jsme modernizaci expozic krajských 
příspěvkových organizací z oblasti kultury do standardů moderní doby včetně vhodného 
zapojení interaktivních prvků a virtuální reality.
Významným počinem loňského roku byl bezpochyby nákup Hrabalovy chaty, kterému 
předcházela řada jednání včetně podepsání memoranda o spolupráci mezi Ministerstvem 
kultury České republiky a Středočeským krajem. Původní cenu 12 milionů korun se po jed-
náních s majitelem podařilo snížit a ke konci roku Zastupitelstvo kraje schválilo nákup za  
9,9 milionu korun. V letošním roce tedy budeme připravovat projekt na vybudování důstoj-
né expozice, která by se měla veřejnosti otevřít na jaře roku 2024 u příležitosti 110. výročí 
narození Bohumila Hrabala. 

Jana Skopalíková (Piráti)
Radní pro životní prostředí a zemědělství

Václav Švenda (TOP 09 – Spojenci)
Radní pro oblast kultury, památkové péče a cestovního ruchu

Příroda a lidé spolu musí vycházet Turismus a kultura jako před pandemií
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Poprvé se kraj 
přihlásil k podpoře  

rodinné politiky.  
Byl přijat koncepční  

dokument, který jasně 
definuje priority  

v této oblasti.

Nutnou podmínkou 
pro dobré fungování 

krajské sítě  
středních škol  

je optimalizace.

Jak uvádíme v programovém prohlášení Rady kraje na toto volební období, vzdělaní lidé 
se zájmem o společnost, ve které žijí, jsou hybnou silou každého regionu. Proto se v souladu  
s tímto prohlášením zaměřujeme na plnění všech cílů, které jsme si vytkli. Chceme provozo-
vat školy, které svým žákům zaručí vzdělávání orientované na klíčové 
kompetence nepostradatelné pro úspěšný osobní, profesní i občan-
ský život. Stejně tak klademe důraz na podporu volnočasových aktivit, 
které jsou pro rozvoj každého člověka neméně důležité.
V minulém roce jsme se zaměřili na zavádění inovativních metod do 
výuky. Mezi 63 středních škol jsme rozdělili 80 milionů korun. Za tyto 
prostředky školy pořídily například multimediální jazykové učebny, 
venkovní učebny, 3D tiskárny, robotické stavebnice nebo vybavení 
specializovaných laboratoří. Zaměřili jsme se také na větší propagaci 
vybraných oborů středních škol, které jsou potřebné a perspektivní, ale 
žáci základních škol o ně mají jen malý zájem. 
Stranou nezůstaly ani velké investice do škol a školských zařízení, na 
které kraj v roce 2021 uvolnil 110 milionů korun. Za samozřejmost po-
važujeme spolufinancování národních či evropských projektů, na které 
kraj vydal ze svého rozpočtu 96 milionů korun. Vnímáme to jako vklad 
do modernizace našich škol a zařízení a také do atraktivnosti oborů. 
Nutnou podmínkou pro dobré fungování krajské sítě středních škol je optimalizace.
V roce 2021 se dotkla čtyř škol, přičemž jedna změna již byla realizována a druhá nás čeká 
v tomto roce. Vždy se snažíme o to, aby proces proběhl férově, otevřeně a s maximálním 
důrazem na minimalizaci negativních dopadů na žáky. Nedílnou součástí naší práce je  
i podpora sportovních a volnočasových aktivit, podpora mladých talentovaných sportovců, 
vrcholového sportu a podpora handicapovaných sportujících. 
V letošním roce budeme pokračovat v zavádění inovativních metod do výuky a podpoře 
kvality středních škol, stejně jako v podpoře potřebných učebních oborů, o které žáci ne-
projevují odpovídající zájem. Počítá se s dalšími investicemi do oprav a se spolufinancová-
ním národních či evropských projektů škol a školských zařízení, na které je alokováno přes  
330 milionů korun. Nadále bude pokračovat inovace oborové soustavy, stejně jako proces 
optimalizace sítě středních škol.
V neposlední řadě chci zmínit další podporu pedagogické práce škol a školských zařízení, 
na kterou máme velmi pozitivní ohlasy. Navýšili jsme částku ve Fondu sportu a volného 
času (v roce 2022 bude rozděleno 42,5 milionu korun, což je navýšení oproti minulým letům 
o 17,5 milionu Kč). Kromě toho zachováváme podporu volnočasových aktivit, ať už sportov-
ních, nebo v humanitní oblasti.

Jak je uvedeno v našem programovém prohlášení, chceme usilovat o zvýšení dostup-
nosti a rozšíření nabídky služeb občanům, kteří jsou sociálně znevýhodnění kvůli věku, 
přechodné životní nepřízni nebo zdravotnímu postižení. 

Rok 2021 byl poznamenán epidemií koronaviru, která se dotkla 
celé společnosti a ve velké míře ovlivnila také sociální služby  
v našem kraji. Přes všechna negativa, která s sebou tato omezení 
přinesla, chci zmínit také jedno pozitivum. Během pandemie jsme 
zaznamenali nebývalý zájem o dobrovolnickou práci v sociálních 
službách, který nám přinesl několik nových zájemců o práci v na-
šich zařízeních sociálních služeb. Touto cestou bych také rád ocenil 
obětavou práci všech, kteří nejen v době pandemie věnovali své 
síly a svůj čas k zajištění péče o ty nejzranitelnější. Za to jim patří 
obrovský dík.
Do zkvalitnění materiálně technické základny sociálních služeb, 
které poskytují krajem zřízené příspěvkové organizace, se v rámci 
investic do rekonstrukcí a vybavení objektů investovalo více než  
90 milionů korun z prostředků kraje. Došlo rovněž k výraznému po-
sílení kapacit preventivních sociálních služeb, a to o 26 úvazků ze-
jména u služeb určených pro osoby s vážným duševním onemoc-
něním v souvislosti s reformou péče o duševní zdraví. Kromě toho 
jsme otevřeli nový domov pro osoby s nízkofunkčním autismem  
v Mladé Boleslavi a navýšili jsme rovněž kapacity krajské Sítě so-

ciálních služeb o 45 úvazků pro terénní služby, které pomáhají lidem žít v domácím 
prostředí. 
Kromě navyšování kapacit zařízení sociální péče se rovněž snažíme o zjednodušení je-
jich administrativy. V rámci digitalizace jsme proto v minulém roce zavedli elektronické 
podepisování smluv a dodatků o přidělení dotace. 
Poprvé se rovněž kraj přihlásil k podpoře rodinné politiky. Byl přijat koncepční doku-
ment, který jasně definuje priority v této oblasti, jako jsou například programy pro opě-
tovnou adaptaci a uplatnění na pracovním trhu pro matky na rodičovské dovolené či 
podpora aktivit, které se věnují slaďování rodinného a profesního života. 

Milan Vácha (STAN)
Radní pro oblast vzdělávání a sportu 

Martin Hrabánek (ODS)
Radní pro oblast sociálních věcí

Vzdělání má moc měnit svět Všichni lidé jsou plnohodnotnými členy společnosti
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Kromě zahájení 
podrobné evidence  

majetku se nám  
podařilo navýšit  

a zrychlit majetkoprávní 
převody pozemků  

mezi krajem, obcemi,  
státem a fyzickými  

či právnickými  
osobami  

o třicet procent.

Středočeský kraj je největší ze všech krajů České republiky. S tím také souvisí i množství 
majetku, se kterým disponuje a o který musí pečovat. Od počátku našeho působení se 
snažíme vnést do jeho evidence systém a řád, který dosud bohužel neexistoval. Abychom 
mohli majetek odpovídajícím způsobem spravovat, provedli jsme ce-
lou řadu inovativních systémových opatření. V roce 2021 jsme zahájili 
proces pasportizace majetku Středočeského kraje. V praxi to zname-
ná opravdu podrobné evidování veškerého krajského majetku s cílem 
zpřehlednit správu nemovitostí a pozemků v jeho vlastnictví.
Podrobný přehled následně umožní efektivní využití a plánování in-
vestic do jeho údržby i rozvoje. Předmětem úvodní etapy jsou příspěv-
kové organizace odboru školství. V průběhu minulého roku se poved-
lo podrobně zaevidovat 40 organizací z okresů Praha-západ, Mělník  
a Kutná Hora. Zbylé okresy budou realizované v průběhu letošního 
roku. Zároveň jsme podnikli první kroky pro analýzu a následný výběr 
vhodného softwarového řešení, které bude problematiku pasportiza-
ce a facility managementu řešit komplexně způsobem odpovídajícím 
standardům 21. století.
Kromě zahájení podrobné evidence majetku se nám podařilo navýšit 
a zrychlit majetkoprávní převody pozemků mezi krajem, obcemi, stá-
tem a fyzickými či právnickými osobami o třicet procent. Současně 
jsme dokončili prodej nepotřebného majetku vlastněného mimo území 
kraje. Těmito prodeji došlo k úspoře nákladů na údržbu a vytápění. 
Roční náklady na jednotlivé objekty se v průměru pohybovaly kolem 
částky 300 000 korun za rok za jeden objekt.
O značný kus dopředu jsme pokročili také v oblasti investic a veřejných 
zakázek. Zavedli jsme několik inovativních nástrojů, které pomáhají
k větší transparentnosti i efektivitě a vedou též k nemalým úspo-
rám. Vytvořili jsme centrální evidenci veřejných zakázek. Středočeský 
kraj má po letech centrální evidenci, ze které lze přehledně vygenerovat konkrétní údaje,  
a členové komise mají při administraci veřejné zakázky veškerý přehled o komunikaci mezi 
zadavatelem a dodavateli.
Od ledna 2021 platí též nová zásada odpovědného zadávání veřejných zakázek. Podstatou 
odpovědného veřejného zadávání je snaha racionálně využít vlivu, který mohou veřejní 
zadavatelé svou tržní silou na trhu uplatňovat. Kraj nejčastěji uplatňuje odpovědné zadá-
vání u stavebních zakázek, kde se snaží o podporu praxe studentů a absolventů, nebo se 
snaží navýšit zaměstnanost osob znevýhodněných na trhu práce. Mezi dalšími příklady 
odpovědného zadávání je možné uvést snahu, aby dodavatelé snížili odpady, dodávali 
ekologické produkty nebo včas platili svým poddodavatelům. 

Libor Lesák (ODS)
Radní pro oblast investic, majetku a veřejných zakázek 

Konečně se dopočítáme
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Centrum ELI Beamlines je součástí panevropského pro- 

jektu ELI (Extreme Light Infrastructure). ELI Beam-

lines si klade za cíl zřídit a dlouhodobě provozovat 

nejintenzivnější laserový systém na světě. Takzvané 

beamlines umožní průkopnický výzkum nejen v oblas- 

ti fyziky a vědy o materiálech, ale také v biomedicíně 

a laboratorní astrofyzice a mnoha dalších oborech. 

Kromě základního výzkumu a vývoje v oblasti laserů 

se ELI Beamlines věnuje také aplikovanému výzkumu, 

který se zabývá řešením široké škály otázek od zlepše-

ní onkologické léčby přes lékařské zobrazovací techni-

ky po vývoj rychlé elektroniky. Zahrnuje rovněž studi-

um stárnutí materiálů jaderného reaktoru nebo vývoj 

nových metod zpracování jaderného odpadu. 



Moudrý 
a vstřícný 
úřad



Moudrý a vstřícný úřad―Úřad jsou lidé 5352

Abychom byli co 
nejefektivnější a šetřili 

peníze daňových  
poplatníků, prošla  

úpravou vlastní  
struktura úřadu.  
Snížili jsme počet  

stupňů řízení, zrušili  
jsme některé sekce.

Krajský úřad procházel v roce 2021 výraznými systémovými změnami. Postupně se měnil 
v úřad, který využívá chytrá řešení s vysokou mírou digitalizace. Rychle, profesionálně 
a přátelsky komunikuje s klienty a také pečuje o své zaměstnance. Úřad se proměnil 
v otevřenou instituci, která pravidelně informuje o své činnosti na 
sociálních sítích. 
Nově jsou nad rámec zákona zveřejňované smluvní závazky kraje 
s celkovým plněním nad deset tisíc korun. Tajemstvím není ani plat 
ředitele úřadu, jeho zástupce i dalších vedoucích pracovníků. Úpra-
vou prošly procesy v oblasti veřejných zakázek, aby byl celý postup 
výběru dodavatelů transparentní, korektní a efektivní. Obdobnou 
úpravou prošla též interní pravidla pro odměňování zaměstnanců, 
která byla v minulých letech často napadaná.
Péče o zaměstnance přestala být jen prázdným slovem. Krajský úřad 
se stal spolu s dalšími významnými zaměstnavateli v České repub-
lice signatářem Evropské charty diverzity. V rámci nově zřízeného 
personálního odboru vznikl tým pracovníků, kteří provádějí výběr 
kvalitních zaměstnanců úřadu s využitím moderních metod vyhle-
dávání zaměstnanců i talentů. Systém vzdělávání úředníků nově vy-
užívá vzdělávací projekt Svazu měst a obcí v ČR. Jako první kraj  
v České republice jsme uzavřeli memorandum o spolupráci s Institu-
tem veřejné správy na vzdělávání úředníků a jejich další rozvoj. Za-
hájili jsme projekt personálního rozvoje úřadu formou rozvoje týmo-
vých dovedností vedoucích odborů a za systémové podpory jejich 
práce ve spolupráci s nově zřízenou pozicí interního kouče. 
Abychom byli co nejefektivnější a šetřili peníze daňových poplatní-
ků, prošla úpravou i vlastní struktura úřadu. Snížili jsme počet stupňů řízení, zrušili jsme 
některé sekce. Zřídili jsme samostatné oddělení digitalizace, jehož smyslem je nejen za-
vádění nových technologií do práce úřadu, ale i rozvoj digitalizačních projektů v rámci 
celého území Středočeského kraje. Tuto činnost podporuje i posílení odboru informatiky 
o odborné pozice v oblasti informačních technologií, které zajišťují rozvoj eGovernmentu
v kraji. Nově jsme zřídili odbor veřejné mobility, který koordinuje projekty v oblasti osobní 
a hromadné veřejné dopravy. 
V oblasti digitalizace proběhla nutná úprava řady interních procesů. Robotizace nahra-
dila ruční práci a ušetřila tak kapacity úřadu například v oblasti dotací. Byly zavedené 
elektronické podpisy smluv, elektronickou formou probíhá také schvalování dokumentů 
v rámci vnitřního oběhu na úřadě. Digitalizovaná byla též personální agenda. Výrazně 
byla podpořená archivace a skartace starých dokumentů v papírové podobě. Do čin-
nosti úřadu byly zavedené prvky inovačního managementu. 

Jan Louška
Ředitel Krajského úřadu Středočeského kraje 

Moderní úřad v oblasti veřejné správy

Krajský úřad Středočeského kraje je díky své ekonomické i informativní otevřenosti vůči 
svým pracovníkům atraktivním zaměstnavatelem. Ke konci minulého roku poskytoval práci 
celkem 697 spokojeným zaměstnancům. 
Věk našeho typického zaměstnance je 46,9 roku a průměrně na úřadu pracuje 9 let. Více 
než 10 let u nás zůstane 38 % lidí.
Zájem o práci pro Středočeský kraj je značný. Celkem se do 157 výběrových řízení na obsa-
zení postu na krajském úřadě a do 10 v příspěvkových organizacích přihlásilo 511 uchazečů.

Úřad jsou lidé

Věková struktura zaměstnanců: 

Vzdělávání zaměstnanců:

0,1 %    méně než 20 let 

6,6 %    20–29 let 

20,5 %  30–39 let 

32,3 %  40–49 let 

24,7 %  50–59 let 

11,6 %   60–65 let 

4,2 %    66 let a více 

Náklady na vzdělávání z rozpočtu KÚSK 1 357 930 Kč

Průměrné náklady na vzdělávání vynaložené na 1 zaměstnance 1 970 Kč

Celkový počet dní vzdělávání zaměstnanců 4 010 dnů

Průměrný počet dní vzdělávání celkem na 1 zaměstnance 5,81 dne

Průměrné náklady na 1 den vzdělávání 338,63 Kč

Počet úspěšně absolvovaných zkoušek zvláštní odborné způsobilosti 24 ZOZ

Počet konferencí navštívených během roku zaměstnanci KÚSK 14 konferencí



Moudrý a vstřícný úřad―Úřad jsou lidé 5554

Řadu benefitů našich zaměstnanců zajišťuje kolektivní smlouva. My se ale snažíme 
jít ještě dál. Chceme pomáhat „našim lidem“ v jejich náročných životních situacích. 

Chceme jim být nablízku a chceme podporovat neformálně peču-
jící kolegyně a kolegy s tím, jak skloubit práci s péčí o jejich blízké. 
Naše odhodlání a kroky být „Caregivers Friendly Employer“, tedy 
„Zaměstnavatelem přátelským k neformálně pečujícím“, byly oce-
něny: Jsme na úplně prvním národním seznamu zaměstnavatelů 
přátelských vůči neformálně pečujícím. 
Férový nábor a přístup ke všem zaměstnancům stanovuje jako 
princip Evropská charta diverzity. Krajský úřad Středočeského kraje 
je prvním velkým zaměstnavatelem veřejné správy a samosprávy  
v ČR, který se k ní připojil. V praxi to znamená, že se chceme inspirovat  
a být inspirací, jak vytvářet lepší pracovní podmínky i pro ty, kteří 
by mohli jinak stát na okraji zájmu potenciálních zaměstnavatelů, 
ať jsou to již ženy s dětmi, ženy a otcové samoživitelé, starší lidé 
pečující o člena rodiny, či lidé postižení.
Ve spolupráci s kolegy našeho úřadu jsme uvedli do života také 
program „New Job New Life”. Vstup do světa dospělých je obtížný 
pro každého mladého člověka, a zvláště pak pro ty, kdo opouštějí 
dětské domovy nebo pocházejí z pěstounských či ze sociálně slab-
ších rodin. Program realizovaný organizací Byznys pro společnost 
se zaměřuje na zvýšení šancí těchto lidí k uplatnění na pracovním 
trhu.
Krajský úřad také podepsal Memorandum o spolupráci s Institutem 
pro veřejnou správu Praha. Tím zajistil svým kolegyním a kolegům 
poskytování vzdělávání „na míru“ přesně podle jejich specifických 
potřeb, které souvisí s tím, jakou práci vykonávají.

V personální oblasti vytváříme podmínky pro dlouhodobé partnerství s našimi kolegyněmi 
a kolegy. Naší strategickou vizí je být „lídrem moderní a moudré veřejné správy“. Snažíme 
se budovat profesionální vztah postavený na odvaze věci měnit, vnímavosti pro potřeby 
veřejnosti a na spravedlivém přístupu a laskavosti k sobě navzájem.
Protože není čas ztrácet čas, rozjeli jsme projekt, který se věnuje adaptaci nových zaměst-
nanců. Období zkušební doby je velmi důležité, proto oddělení vzdělávání a personálního 
rozvoje navrhlo projekt „Prvního dne nového zaměstnance – tak zvaný Onboarding“, který 
navazuje na již probíhající projekt Mentoringu. Oba projekty mají za úkol postarat se o nové 
zaměstnance a jejich co nejhladší a nejrychlejší orientaci v novém zaměstnání.
V rámci podpory náborových aktivit jsme připravili pravidla pro takzvaný „Referral Bo-
nus“, který jsme nazvali „Přiveď novou kolegyni / nového kolegu a získej odměnu“. Smyslem  
bonusu je zapojit zaměstnance krajského úřadu do náborových aktivit, posílit jejich anga-
žovanost a motivovat je finanční odměnou. Pokud zaměstnanec doporučí vhodného ucha-
zeče na otevřenou pozici, tento uchazeč je úspěšný ve výběrovém řízení a „přečká“ zkušební 
dobu, vznikne doporučujícímu zaměstnanci nárok na finanční odměnu. 

Zaměstnanci jsou na prvním místě

Chceme pomáhat 
 „našim lidem“  

v jejich náročných  
životních situacích.  

Chceme jim být  
nablízku a chceme  

podporovat neformálně 
pečující kolegyně  

a kolegy s tím,  
jak skloubit práci  

s péčí o jejich blízké. 



www.s-ic.cz SCILIF, s. r. o. 57

Společnost SCILIF se specializuje na vývoj a výrobu 

technologií, které jsou primárně určené pro zvyšová-

ní osobní bezpečnosti. Jejím základem jsou prostorově 

vyzařující světlovody chráněné textilním obalem, které 

byly vyvinuté ve spolupráci s ČVUT Praha a Technic-

kou univerzitou v Liberci. SCILIF SunFibre je unikátní 

světelný systém, který zlepšuje viditelnost ve tmě a za  

zhoršených světelných podmínek. Zajišťuje aktivní 

ochranu a na rozdíl od retroreflexních prvků nepotře-

buje ke své funkci odraz světla z jiného zdroje. Světlovo-

dy zajišťují viditelnost ze všech směrů až do vzdálenos-

ti 3 km. Jejich vlastnosti umožňují jednoduché všití do  

textilních výrobků a zaručují mechanickou odolnost 

i pratelnost. Systémy SCILIF SunFibre lze jednoduše 

ovládat a nabíjet. Technologie je nyní distribuovaná na 

pěti kontinentech a je využívaná předními světovými 

výrobci. Se SCILIF budou v bezpečí záchranáři, vojáci  

i sportovci. 
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Vlastní příjmy činily 30,5 % celkových příjmů a v meziročním srovnání kraj eviduje nárůst 
vlastních příjmů o 18,9 %. 
Daňové příjmy, vyplývající ze zákona o rozpočtovém určení daní a ze správní činnosti, činily 
11 345 244,16 tis. korun. 
V kolonce nedaňové příjmy je pak hodnota 1,5 miliardy korun, která je tvořena především 
vratkami z předfinancovaných projektů spolufinancovaných z EU, dále příjmy z pronájmu 
krajského majetku svěřeného do užívání příspěvkovým organizacím, vratkami z předcho-
zích let, finančním vypořádáním se státním rozpočtem, příjmy z vlastní činnosti, splátkami 
od OSVČ, které byly ekonomicky zasaženy pandemií nemoci covid-19 atd. 
Kapitálové příjmy tvořil prodej dlouhodobě zbytného majetku. Kraji z těchto transakcí přišlo 
9,61 milionu korun – největší položkou je odprodej nemovitostí v katastrálním území Dolní 
Maxov. 
V rámci transferů přijatých ze státního rozpočtu a fondů přišlo nejvíce peněz z Ministerstva 
školství, mládeže a tělovýchovy. Peníze v tomto případě putovaly do krajských a obecních 
škol na platy, odvody a další neinvestiční výdaje (např. učebnice a další učební pomůcky). 
Za zmínku stojí i platby z Ministerstva práce a sociálních věcí na zajištění sociálního začle-
nění a na prevenci sociálního vyloučení. Další částky kraj dostal ze Státního fondu dopravní 
infrastruktury na výstavbu a modernizaci silnic II. a III. tříd. 

Struktura příjmů Středočeského kraje v roce 2021 (v tis. Kč):

Rozpočet po úpravě Skutečnost

Vlastní příjmy 11 768 396,88 12 828 487,84 

 z toho: daňové 9 911 982,07 11 345 244,16 

nedaňové 1 848 414,81 1 473 634,62 

kapitálové 8 000,00 9 609,06 

Přijaté transfery 30 659 769,34 29 195 822,98 

Příjmy celkem po konsolidaci 42 428 166,22 42 024 310,82 

Příjmy celkem po konsolidaci v roce 2020 36 842 799,66 37 226 462,92 

Vedení Středočeského kraje je zodpovědným hospodářem i rozumným investorem. Kraj 
je neustále připraven investovat do rozvoje regionu i projektů zvyšujících životní komfort 
obyvatel i návštěvníků. Tomu odpovídá i rozpočet roku 2021, který skončil v černých číslech. 
Rozpočet Středočeského kraje na rok 2021 byl schválen usnesením zastupitelstva v polo-
vině prosince roku 2020 s příjmy ve výši 31,9 miliardy korun a výdaji ve výši 33,1 miliardy 
korun. Rozdíl mezi příjmy a výdaji byl kryt bankovními úvěry (jejich zapojením po odečtení 
splácení). Po zapojení financování byla tím pádem zdrojová a výdajová část rozpočtu ve 
výši 33,1 miliardy korun. 
V průběhu roku 2021 nicméně kraj, na základě rozpočtových opatření, upravil příjmovou 
i výdajovou část. Zapojil zejména zůstatek hospodaření z roku 2020, přidal prostředky ze 
sdílených daní a dotace ze státního rozpočtu, státních fondů a ostatních veřejných roz-
počtů. Také upravoval rozpočet týkající se projektů spolufinancovaných z Evropské unie  
a národních zdrojů a v neposlední řadě operativně přesouval peníze mezi jednotlivými roz-
počtovými kapitolami.
Sečteno a podtrženo: Díky zodpovědnému nakládání s finančními prostředky se podařilo 
v roce 2021 dosáhnout kladného výsledku hospodaření. Rozpočet po úpravách činil v pří-
jmové části více než 42,4 miliardy a ve výdajové části zhruba 46,7 miliardy korun. Skutečné 
plnění příjmů je ve výši 42 miliard a realizované výdaje 41,6 miliardy korun.
Nyní si celé hospodaření rozebereme. 

Zůstatky na účtech Středočeského kraje (v tis. Kč)

Skutečnost

Stav na účtech SK k 1. 1. 2021 2 723 721,89 

Změna stavu prostředků na bankovních účtech  1 373 248,26 

Stav na účtech SK k 31. 12. 2021 4 096 970,15 

Celková bilance hospodaření Středočeského kraje v roce 2021 (v tis. Kč) 

Rozpočet po úpravě Skutečnost

Příjmy po konsolidaci 42 428 166,23 42 024 310,82 

Výdaje po konsolidaci 46 707 975,72 41 570 701,13 

Saldo příjmů a výdajů  - 4 279 809,49 453 609,69 

Saldo příjmů a výdajů v roce 2020 -4 643 403,80 -1 071 267,80

V plusu díky uvážlivému hospodaření Příjmy
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●    Pojištění majetku, vozidel a odpovědnosti – slouží pro úhradu plateb za pojištění majetku,
vozidel a odpovědnosti.

●    Specifické rezervy – tvořeny např. prostředky na dointegraci dopravy, rezervou na propad
daňových příjmů v roce 2020, prostředky na krytí propadu tržeb veřejné dopravy, pro-
středky na úhradu možného navýšení mezd atd.

●   Splátky jistin a úroků z přijatých úvěrů – 25,97 milionu korun (krytí splátek úroků z přijatých
úvěrů kraje).

●    Dluhová služba za úvěry nemocnic – poskytnuto 185,36 milionu korun. Nesplacená jistina
úvěrů přijatých nemocnicemi je 607,91 milionu korun.

●  Transfery ze státního rozpočtu a ostatních veřejných rozpočtů byly ve výši 28,5 miliardy
korun, zároveň byly vypořádány vratky transferů (přijatých v minulých obdobích) ve výši
440,6 milionu korun.

Struktura výdajů Středočeského kraje v roce 2021 (v tis. Kč): 

Rozpočet po úpravě Skutečnost

Běžné výdaje  37 643 998,19 36 047 900,63

Kapitálové výdaje 9 063 977,53 5 522 800,50

Výdaje celkem po konsolidaci 46 707 975,72 41 570 701,13

Výdaje celkem po konsolidaci v r. 2020 41 486 203,46 38 297 730,72

Běžné výdaje v roce 2021 činily 36,05 miliardy korun, což představuje více než 86 % výdajů 
celkových.  Kapitálové výdaje se zastavily na hodnotě 5,52 miliardy korun a byly naplněny na 
60,9 % upraveného rozpočtu.  Nyní zevrubněji. 
Běžné, tedy neinvestiční výdaje zohledňují zejména zřizovatelskou funkci k příspěvkovým or-
ganizacím i založeným společnostem. Dále obsahují výdaje vyplývající z uzavřených smluv  
i provozu krajského úřadu a zastupitelstva. 
Nejvyšší objem finančních prostředků kraj vydal v oblasti veřejné mobility, kdy na dopravní 
obslužnost putovalo 3,7 miliardy korun. Další významné výdaje tvořil příspěvek na provoz pří-
spěvkové organizace Krajská správa a údržba silnic Středočeského kraje ve výši 1,9 miliardy 
korun. A dále do oblastí zdravotnictví, školství, kultury a památkové péče a sociálních věcí. 
Ze Středočeských fondů pak byly vyplaceny žadatelům dotace zhruba ve výši 559 milionů 
korun. Dodejme, že kapitálové výdaje v rámci fondů činily 414,65 milionu korun.  

Další výdaje: 

● Havarijní fond pro ochranu jakosti vod Středočeského kraje – 14,6 milionu korun.

●  Dotace na vodohospodářskou infrastrukturu vyplácené prostřednictvím Středočeského
Fondu životního prostředí a zemědělství – financované z vybraných poplatků za odebra-
né množství podzemní vody – 6,5 milionu korun.

●  Výdaje na havárie – 0,6 milionu korun.

●  Výdaje na reprodukci majetku zřízených příspěvkových organizací – 64,82 milionu (finan-
cované z vybraných příjmů z pronájmu).

●  Investiční výdaje – investiční akce hrazené ze Zásobníku investic a z věcně příslušných
kapitol – 561,12 milionu korun.

●  Kapitálové (investiční) výdaje hrazené z úvěru EIB – 317 milionů korun.

●   Výdaje na předfinancování a kofinancování projektů realizovaných krajem, jeho příspěv-
kovými organizacemi či akciovými společnostmi spolufinancovaných z EU a ostatní sou-
visející výdaje s projekty EU – 1,74 miliardy korun. Kapitálové výdaje v tomto případě činily
1,67 miliardy korun.

●   Prostředky na spolufinancování projektů spolufinancovaných z EU a ostatní související
výdaje s projekty EU hrazené z úvěru přijatého EIB – 92,4 milionu korun.

●   Prostředky na předfinancování a kofinancování projektů spolufinancovaných z národních
zdrojů a ostatní související výdaje s projekty z národních zdrojů – 21 milionů korun. Kapi-
tálové výdaje činily 11,77 milionu korun.

●  Výdaje hrazené z Rezervy Středočeského kraje – čerpáno na základě schválených roz-
počtových úprav.

●  Výdaje na krytí očekávaných výdajů kapitol – čerpáno na základě vzniklé potřeby, vždy
podle účelu použití převodem na příslušné kapitoly.

●  Výdaje podle programů – prostředky určené na financování dotací dle programů.

Výdaje



Řádný hospodář―Přijaté úvěry kraje 6564

●  Úvěr přijatý od Komerční banky, a. s. v roce 2007. V roce 2021 byly uhrazeny splátky ve
výši 239,5 milionu korun, stav úvěru ke dni 31. 12. 2021 činil 1,377 miliardy korun.

●  Úvěr přijatý od České spořitelny, a. s. v roce 2019 s úvěrovým rámcem dvě miliardy korun
na předfinancování projektů spolufinancovaných z Evropské unie. V roce 2021 byl kom-
pletně vyčerpán.

●  Úvěr přijatý od Evropské investiční banky v roce 2020 s limitem 1,3 mld. korun a další úvěr
přijatý od Evropské investiční banky v roce 2021 s limitem 1,75 mld. korun. Celkový úvěrový
rámec ve výši 3,05 mld. korun bude čerpán na financování investičních projektů v oblasti
zdravotnictví, sociální péče, silniční dopravy, školství a v oblasti energetických úspor. Stav
úvěru ke dni 31. 12. 2021 činil 515 milionů korun.

●  Úvěr přijatý od Komerční banky, a. s. v roce 2020 na financování finančních výpomocí
OSVČ ze Středočeského kraje, které byly nepříznivě ekonomicky zasaženy nemocí co-
vid-19, s celkovým úvěrovým rámcem 2,75 mld. korun. Prostředky byly čerpány ve výši
234,4 milionu korun. V roce 2021 byly uhrazeny splátky ve výši 39,07 milionu korun, stav
úvěru ke dni 31. 12. 2021 činil 195,35 milionu korun.

●  V roce 2021 bylo schváleno uzavření smlouvy o úvěru s Českou spořitelnou, a. s. a s Ko-
merční bankou, a. s. na předfinancování a na kofinancování projektů s celkovým rámcem
6,5 miliardy korun. V roce 2021 nebyly tyto úvěry čerpány.

Zůstatek přijatých úvěrů k 31. 12. 2021 v tis. Kč (celkem 4 087 399 170 Kč)

Kraj musí podle zákona č. 23/2017 Sb., o pravidlech rozpočtové odpovědnosti, hospodařit 
tak, aby výše jeho dluhu nepřekročila k 31. 12. daného roku 60 % průměru jeho příjmů za 
poslední čtyři rozpočtové roky. Ukazatel zadluženosti pro rok 2021 činil 11,59 %.

Středočeský kraj byl v roce 2021 zřizovatelem 269 příspěvkových organizací působících v ob-
lastech:  

●  dopravy – 1 příspěvková organizace (Krajská správa a údržba silnic Středočeského kraje),

●  školství – 182 příspěvkových organizací (školy a školská zařízení zřizovaná Středočeským
krajem),

●   kultury a památkové péče – 20 příspěvkových organizací (17 příspěvkových organizací je
zaměřeno na činnost muzeí a galerií, dalšími příspěvkovými organizacemi jsou Středočeská
vědecká knihovna v Kladně, Ústav archeologické památkové péče středních Čech a Středo-
česká centrála cestovního ruchu),

●  zdravotnictví – 5 příspěvkových organizací (4 dětská centra a Zdravotnická záchranná
služba Středočeského kraje),

●  evropské integrace – 1 příspěvková organizace (Regionální dotační kancelář),

●  sociálních věcí – 59 příspěvkových organizací (20 domovů pro seniory, 4 domovy pro oso-
by se zdravotním postižením, 32 kombinovaných zařízení, 2 domovy se zvláštním režimem
a 1 intervenční centrum),

●  veřejné mobility – 1 příspěvková organizace (Integrovaná doprava Středočeského kraje),

V roce 2021 obdržely zřízené příspěvkové organizace od Středočeského kraje jako zřizovatele 
příspěvky ve výši 5 159 230,30 tis. Kč, v porovnání s rokem 2020 se jedná o nárůst o 6,1 %.  
V roce 2021 vykázalo 254 příspěvkových organizací kladný nebo vyrovnaný hospodářský vý-
sledek, tj. o 11 více v porovnání s rokem 2020.

Předfinancování a kofinancování projektů 
spolufinancovaných z Evropské unie

Kraj maximálně využívá finančních prostředků z Evropské unie, vždy s ohledem na aktuální 
programové období. 
Jedná se o projekty realizované krajem, zřízenými příspěvkovými organizacemi a založenými 
akciovými společnostmi.
Pro účely předfinancování projektů spolufinancovaných z Evropské unie byly v předchozích 
letech využívány jak vlastní zdroje kraje, tak i zdroje úvěrové – prostředky z úvěru přijatého od 
České spořitelny, a. s. v roce 2019 a z úvěru přijatého od Evropské investiční banky. Dále byly 
v roce 2021 uzavřeny úvěrové smlouvy s Českou spořitelnou, a. s. a Komerční bankou, a. s. na 
předfinancování a kofinancování projektů spolufinancovaných z Evropské unie (i z národních 
zdrojů).

Příspěvkové organizace Přijaté úvěry kraje

5 %      Komerční banka 
(rok 2020) 

12 %     Evropská investiční banka  
(rok 2020) 

34 %    Komerční banka 
(2007)

49 %    Česká spořitelna 
(2019)
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Univerzitní centrum energeticky efektivních budov sdru-

žuje špičkové akademiky z Českého vysokého učení tech-

nického v Praze, kteří se společně zabývají udržitelnými 

budovami. Přelomovým projektem je zařízení S.A.W.E.R. 

Pracovali na něm odborníci z UCEEB a Fakulty strojní 

ČVUT společně s Botanickým ústavem Akademie věd 

ČR. Systém solar-air-water-earth-resources umí vyrá-

bět vodu ze suchého pouštního vzduchu jen s využitím 

solární energie. Tento technologický zázrak byl hlav-

ním tématem české expozice na světové výstavě v Dubaji  

a zavlažoval zahradu v okolí českého pavilonu. Denně 

dokázal vyprodukovat osm set litrů vody. Mobilní verze, 

která se skládá ze dvou kontejnerů, je schopná vyrobit 

až dvě stě litrů destilované vody. Ty pak jednotka Wati-

Min přemění v pitnou vodu. Vše nasvědčuje tomu, že se 

dočkáme i osobní verze o velikosti polní lahve.
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Stavíme, šetříme, respektujeme životní prostředí

Rekonstrukce centrálního depozitáře Muzea Českého 
krasu, p. o. (Beroun)

42 829 918,37 Kč bez DPH / 51 824 201,23 Kč s DPH
Hlavním cílem projektu bylo zefektivnění ochrany sbírkového fondu Muzea Českého krasu, p. o. 
prostřednictvím rekonstrukce stávajícího objektu a dostavby únikového schodiště. Nový cen-
trální depozitář v maximální možné míře splňuje požadavky pro uložení a správu sbírkových 
předmětů muzea. V objektu jsou další s depozitáři přímo související doplňkové provozy. Jedná 
se o vedlejší pracoviště restaurátora pro potřeby karantény sbírkových předmětů, prostory pro 
kurátory a digitalizační pracoviště sbírkových předmětů a badatelnu. Součástí těchto provozů je 
nezbytné hygienické zázemí. Pro možnost transportu depozitních předmětů po budově ve verti-
kálním směru je v objektu nově zbudovaný výtah. 

Vybudování Kongresového centra v budově parkovacího  
domu Galerie Středočeského kraje (Kutná Hora)

27 833 259,42 Kč bez DPH / 33 678 243,90 Kč s DPH
Investice zajistila vybudování Kongresového centra úpravou stavby, která dříve sloužila pro stání auto-
mobilů. Do halového prostoru byly navržené vestavby zázemí. Ta tvoří na kratších koncích haly ze strany 
hlavního vstupu zázemí návštěvníků, ze strany zásobování zázemí jeviště a účinkujících. Tyto vestavby 
obsahují veškeré místnosti technického zázemí, jako jsou vstupy, sklady, technické místnosti, strojovny, 
toalety, šatny či hygienické zázemí. Zároveň jsou pro uskladnění proměnných jevištních technických zaří-
zení připravené konstrukce sklonitého auditoria a jeviště. Objekt Kongresového centra je součástí areálu 
Galerie Středočeského kraje.

Úspory energií na VÚS a BIOS – SOŠ a SOU Nymburk 
– objekt BIOS (Nymburk)

36 979 197,88 Kč bez DPH / 44 744 829,43 Kč s DPH
V rámci rekonstrukce sportovní haly BIOS v areálu nymburské střední školy byly prováděné prá-
ce jak na exteriérech, tak uvnitř haly. Nově byl vystavěný zateplený vnější plášť haly, stejně 
jako jeho střecha. Okna a dveře byly nahrazené novými. Uvnitř haly došlo k výměně osvět-
lení, montáži nové vzduchotechniky, rekonstrukci zázemí (šatny, sociální zařízení, prostor pro 
posilovnu) a pokládce nové palubovky. Nové zateplení haly snížilo její energetickou náročnost  
a rekonstruované vnitřní prostory zpříjemňují pobyt sportovcům nejen z řad žáků, ale i veřejnosti.

Energetická opatření na objektech školy a dílen 
– SOŠ a SOU, Kladno, Dubská (Kladno)

49 319 897,04 Kč bez DPH / 59 677 075,42 Kč s DPH
V rámci projektu bylo provedené zateplení objektů dílen včetně administrativních budov SOŠ  
a SOU Kladno, Dubská, včetně částečné výměny nevyhovujících výplní stavebních otvorů (okna, 
dveře) a provedení souvisejících stavebních prací. Úpravy objektu dílen včetně administrativních 
budov SOŠ a SOU Kladno, Dubská, zahrnovaly kromě zateplení jednotlivých objektů i vybudo-
vání systému nuceného větrání učebních prostor, včetně svodů kondenzátu od VZT jednotek, 
výměnu stávajících a nevyhovujících osvětlovacích těles za LED svítidla a rekonstrukci výmění-
kové stanice.
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Stavba centrálního depozitáře Středočeské vědecké 
knihovny v Kladně, p. o. (Kladno)

86 282 884,68 Kč bez DPH / 104 402 290,46 Kč s DPH
Hlavním posláním nového centrálního depozitáře je zefektivnění ochrany, využívání a zpřístupně-
ní knihovního fondu Středočeské vědecké knihovny. Depozitář je postavený na brownfieldu na po-
zemku někdejších skladovacích a opravárenských hal. Po jejich zbourání zde v posledních letech 
bylo černé garážové stání a černá skládka. Skladová část ve třech podlažích depozitáře o celkové 
rozloze 2 000 metrů čtverečních má kapacitu 809 000 knihovních jednotek. Z externích skladů  
a částečně ze skladu příručního v hlavní budově se do depozitáře přesune asi 480 000 knihovních jed-
notek (knih, svazků periodik, zvukových nosičů, map, novin a dalších dokumentů), což představuje 11 000 
regálových metrů. Podle propočtů zadávacího projektu se při současném tempu přírůstků depozitář 
zaplní za 24 let.

Výstavba tělocvičny Gymnázia Benešov (Benešov)

62 274 338,61 Kč bez DPH / 75 351 949,72 Kč s DPH
Objekt tělocvičny Gymnázia Benešov sestává ze dvou rozdílně vysokých „hranolů“. Hlavní hmota tělo-
cvičny je částečně zapuštěná do svahu. Před touto budovou je do úrovně dvora osazená stavba po-
třebného zázemí s místnostmi v 1. nadzemním podlaží a místnostmi zabezpečujícími výuku ve 2. patře. 
Pro tělocvičnu a předsazené zázemí byl použitý typový prefabrikovaný železobetonový systém, a to  
z důvodu ekonomické výhodnosti a také s ohledem na trvání výstavby hrubé stavby. V hale tělocvičny, 
která má světlé rozměry 30,8 x 18,8 metru, je podélně situované hřiště na volejbal (18 x 9 m), hřiště na 
tenis (23,77 x 10,97 m) a hřiště na basketbal (28 x 15 m) s postranními výběhy 1,9 m a s čelními výběhy  
1,4 m. Tímto rozměrem basketbalové hřiště vyhovuje požadavkům FIBA. 

Snížení energetické náročnosti budovy Dvořákova 
gymnázia a SOŠE (Kralupy nad Vltavou)

55 039 949,78 Kč bez DPH / 66 598 339,23 Kč s DPH
Předmětem této akce byly stavební úpravy, které spočívaly v zateplení fasády, zateplení te-
rasy východního křídla, výměně dřevěných výplní v plášti objektu, instalaci nuceného větrání  
s rekuperací a souvisejících pracích. Určujícím prvkem této rekonstrukce byla povrchová úprava 
zateplené fasády, kde byla použita omítka na bázi cementu (škrábaný břizolit) v pískové barvě 
dle původního řešení z doby vzniku budovy.

Snížení energetické náročnosti budov  
Obchodní akademie v Kolíně (Kolín)

25 683 076,68 Kč bez DPH / 31 076 522,78 Kč s DPH
Předmětem stavebních prací na historické budově kolínské obchodní akademie bylo především 
zateplení obvodových stěn a oprava čelní fasády. Dále byly zateplené střešní konstrukce a v celé 
budově byla provedená výměna oken. Ve třídách jsme instalovali rekuperační jednotky (systém 
větrání s využitím odpadního tepla). Po provedení prací došlo ke zlepšení tepelně technických 
vlastností budovy bez změny vzhledu čelní historické fasády, což bylo kladně přijaté odbornou 
i laickou veřejností.
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Varistar je česká technologická společnost se zaměře-

ním na zemědělství. Díky satelitním snímkům a přesné-

mu popisu každé části pole dokáže stanovit optimální 

dávky hnojiv, přípravků na ochranu rostlin a osiva pro 

jednotlivé části zemědělské půdy. Výnos plodin se tak 

zvýší až o dvacet procent a současně se o třetinu sníží 

dopady na životní prostředí. Na začátku vývoje techno-

logie spolupracovala firma se špičkovým pracovištěm 

pro takzvaný dálkový průzkum země, který využívá 

satelitní technologie a drony – tedy s Mendelovou uni-

verzitou, respektive s Ústavem agrosystémů a bioklima-

tologie. Cílem spolupráce bylo ověřování algoritmů pro 

určování produkčních zón na jednotlivých polích. S po-

mocí aplikačního portálu teď můžeme připravit aplikač-

ní mapy během pár minut a online je nahrát do terminá-

lu aplikační techniky, například traktoru, secích strojů 

nebo postřikovače. 
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Přestože je Středočeský kraj s ohledem na průměrný věk svých občanů nejmladším 
krajem České republiky, ani jeho území se nevyhnul celorepublikový trend v podobě 
stárnutí populace. Podíl seniorů se zvyšuje. Tempo růstu průměrného věku je v porov-
nání s ostatními kraji nižší, jeho tendence má však stále vzestupný charakter. Od roku 
2015 začaly ve Středočeském kraji početně převažovat osoby ve věku 65 a více let nad 
dětmi ve věku do 14 let. Senioři ve věku 65 a více let tvoří ve Středočeském kraji 18 % 
obyvatelstva. 
Senioři jsou tak nejčastěji zastoupenou cílovou skupinou sociálních služeb ve Středo-
českém kraji. Vzhledem k výše uvedeným demografickým údajům je evidentní vysoká 
potřebnost řešení problematiky stárnutí populace a přijetí relevantních opatření. Ze-
jména s ohledem na seniory se sníženou soběstačností je nezbytné zajistit vyváženou 
a trvale udržitelnou síť sociálních služeb, která bude akcentovat nejen služby pobyto-
vého typu, ale především také pomoc a péči poskytovanou terénní nebo ambulantní 
formou. 
Role neformálních, převážně rodinných pečujících je v systému zajištění dlouhodobé péče 
o potřebné osoby klíčová a nenahraditelná. Její význam nadále poroste i v souvislosti
s procesem deinstitucionalizace ústavní péče. Z toho plyne, že nikoli formální sociální
služby, ale především neformální péče je páteří zajištění uvedené potřeby. Podpora ne-
formální péče zvyšuje šance pečovaných osob žít a dožít v domácím, tedy co nejméně
omezujícím přirozeném prostředí. Z výše uvedených důvodů a v souladu s aktuálním
trendem byla podpora neformálních pečujících vřazena mezi témata, na která se za-
měřuje Střednědobý plán rozvoje sociálních služeb ve Středočeském kraji.
Oddělení sociálně-právní ochrany úspěšně zprostředkovávalo náhradní rodinnou péči
ohroženým dětem ze Středočeského kraje. V roce 2021 se podařilo nalézt náhradní
pěstounskou rodinu pro 24 dětí a dalších 25 dětí bylo zprostředkováno do osvojení. Po-
stupy OSPOD krajského úřadu velmi pozitivně hodnotila i Kancelář veřejného ochrán-
ce práv při celorepublikovém šetření ve věci umísťování dětí do pěstounské péče na
přechodnou dobu a úspěšnosti jejich návratu zpět do biologické rodiny.

Minulý rok byl již druhým létem, kdy celý svět a s ním i Česko čelily epidemii covidu-19. 
Svou nezastupitelnou roli sehrálo krizové řízení samosprávných celků – tedy i Středo-
českého kraje.
Na počátku roku platil nouzový stav a pravidelně zasedal krizový štáb kraje. Klíčové 
bylo zasedání 14. února 2021. Hejtmanka Středočeského kraje Petra Pecková po něm 
podala vládě návrh na vyhlášení nouzového stavu, který by jinak skončil, protože jej 
Poslanecká sněmovna odmítla prodloužit. 
Hlavním úkolem krizového štábu v tomto období bylo úspěšné nastartování očkování  
v kraji a budování velkokapacitních očkovacích center, dále pak zajištění hladkého 
průběhu testování či důraz na ochranu klientů sociálních ústavů. 
Aktivity spojené s mimořádnými opatřeními proti šíření nemoci 
řešila hejtmanka pravidelně pomocí videokonferenčních hovorů 
se starosty obcí s rozšířenou působností.
V dubnu sice nouzový stav skončil, ale kvůli nepříznivé zdravotní 
situaci jej bohužel bylo nutné v listopadu opět obnovit. Krizový štáb  
i jeho řídicí skupina znovu pravidelně zasedaly a Odbor bezpeč-
nosti a krizového řízení se hlavně soustředil na distribuci testů 
pro potřeby škol z distribučního skladu Hasičského záchranného 
sboru v Benešově.
Činností, které se každodenně dotýkaly zdravotnictví, bylo oprav-
du mnoho. Mezi nejvyšší priority patřilo především zajištění lůž-
kové péče ve zdravotnických zařízeních, sester a dalšího ošetřo-
vatelského personálu či sumarizace denního hlášení obsazenosti 
a volných lůžkových kapacit nejen v oblastních nemocnicích, ale 
u všech poskytovatelů akutní, následné i dlouhodobé lůžkové
péče na území Středočeského kraje. Do pomoci v kritické situaci
byli zapojení i příslušníci Armády ČR, jejichž činnost kraj koor-
dinoval. Zabezpečoval též výpůjčky přístrojů ze Správy státních
hmotných rezerv, aby byl k dispozici dostatek plicních ventilátorů
a oxygenerátorů.
Pandemie neušetřila ani integrovanou dopravu Středočeského
kraje. V průběhu celého roku 2021 bylo často nutné přistupovat
k výrazným změnám v nabídce veřejné dopravy. Docházelo
k pravidelným úpravám jízdních řádů tak, aby byla vždy zohled-
něná aktuální vládní nařízení, skutečná poptávka cestujících i fi-
nanční možnosti Středočeského kraje. Přes všechny překážky se
podařilo systém veřejné dopravy stabilizovat. Dokonce i navzdo-
ry zdražení tarifu PID v létě 2021 došlo k návratu většiny cestují-
cích zpět do veřejné dopravy.

Pod taktovkou pandemie Jsme Vám oporou
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lůžkové péče.
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Jednou z nejvýznamnějších aktivit v oblasti dopravy bylo v minulém roce zavedení systému 
Prioritizace dopravních staveb. V praxi to znamená, že byly silniční stavby rozdělené podle 
důležitosti, což umožňuje snadnou orientaci v tom, které projekty je nutné realizovat dříve  
a které ještě musí počkat. Nová úprava spočívá ve vyvážení bodového hodnocení jednotlivých 
typů staveb, aby je bylo možné vzájemně porovnávat.
Kraj vlastní a spravuje přes 8 600 km silnic druhé a třetí třídy a přes 1 850 mostů. Proto je pro 
nás každá nově otevřená zrekonstruovaná silnice, každý opravený most či každý kilometr no-
vého obchvatu velká událost. Přestože jsme byli postupně zmítaní pandemickými vlnami, bylo 
tempo optimalizace silniční sítě ve Středočeském kraji rychlé. Za velmi důležitý počin minulého 
roku považujeme zavedení Fondu homogenizace krajské dopravní infrastruktury.
Hlavní podstatou dotace a programu optimalizace vozovky pozemní komunikace ve vlastnic-
tví Středočeského kraje je oprava vozovky v celé její šíři po zásahu ze strany obce při opravě, 
rekonstrukci či nové pokládce infrastruktury inženýrských sítí do pozemní komunikace.
Při uvádění vozovky do původního stavu v souvislosti s pokládkou či rekonstrukcí inženýr-
ských sítí pod krajskou komunikací je tedy možné žádat o dotaci na homogenizaci druhé 
poloviny vozovky tak, aby byla vozovka opravena v celé šíři. Dotace je určená výhradně 
na homogenizaci silnic druhé a třetí třídy po provedení zásahu souvisejícího s pokládkou či 
úpravou inženýrských sítí obce. Homogenizace jako taková by měla bezprostředně nava-
zovat na zásah do inženýrských sítí. Na fond jsou přidělené prostředky v hodnotě 75 milio-
nů korun, přičemž je možné získat až 850 korun na čtvereční metr druhé poloviny vozovky.  
O dotaci mohou žádat obce a svazky obcí ve Středočeském kraji. 

Významné investiční akce v roce 2021

Odbor veřejné mobility je novým odborem Krajského úřadu Středočeského kraje. Vznikl  
1. dubna 2021 vyčleněním cyklodopravy, lodní dopravy, parkovišť P+R a další rozsáhlé
agendy ze stávajícího Odboru dopravy.
Jednou z priorit Krajského úřadu Středočeského kraje v oblasti veřejné dopravy je ve
spolupráci s Integrovanou dopravou Středočeského kraje, p. o., zajišťování dopravní
obslužnosti území kraje veřejnou linkovou autobusovou a drážní dopravou. Veřejnou
dopravu zajišťuje ve středních Čechách přes 700 autobusových linek a přes 1 700 vla-
kových spojů.
V průběhu pandemie bylo nutné často přistupovat k výrazným změnám v nabídce
veřejné dopravy. Upravovali jsme jízdní řády tak, abychom byli schopní reagovat na
aktuální vládní nařízení, skutečnou poptávku cestujících i omeze-
né možnosti Středočeského kraje. I přesto se však systém veřej-
né dopravy podařilo organizátorovi stabilizovat a i přes relativně
výrazné zdražení tarifu PID v létě 2021 pozorujeme návrat většiny
cestujících zpět do veřejné dopravy.
V roce 2021 také došlo k výraznému posunu v integraci Středočes-
kého kraje do společného integrovaného systému Prahy a Středo-
českého kraje (PID). Od března se podařilo začlenit do PID oblasti 
Skalska a Královéměstecka, od června Sedlčanska, od srpna Kolín-
ska a Kutnohorska, zatímco Mladoboleslavsko se připojilo od pro-
since 2021. V rámci integrace Mladoboleslavska byl v rámci spolu-
práce s Prahou, Libereckým a Královéhradeckým krajem spuštěný 
pilotní provoz lomených integrovaných tarifů, respektive tarifních 
překryvů mezi PID, IDOL a IREDO. Díky tomuto systému se podařilo 
ve velké míře vzájemně provázat a propojit linky provozované na 
území jednotlivých krajů a vytvořit tak průjezdné mezikrajské linky  
s odbavením cestujících v režimu jednotlivých krajských IDS.
Jedním z organizačně nejnáročnějších projektů příspěvkové organi-
zace Integrované dopravy Středočeského kraje v minulém roce bylo 
zavedení nových standardů dopravní obslužnosti ve Středočeském 
kraji. Byla nastavená transparentní pravidla pro objednávku takzva-
ných nadstandardních spojů dopravní obslužnosti ze strany obcí. 
Realizace celého projektu byla motivovaná nejen snahou o odstra-
nění nejasných pravidel pro finanční spoluúčast, ale také potřebou sjednocení celkové 
objednávky dopravní obslužnosti pod Středočeský kraj. Nejprve byla vytvořená detailní 
metodika výpočtů, na základě které byly zpracované kalkulace pro téměř tisícovku obcí. 
Následně proběhlo projednávání s jednotlivými obcemi a svazky obcí. Výhodou nových 
pravidel je aktivní zapojení místních samospráv do tvorby modelu dopravní obslužnosti  
a rozsahu poskytovaných služeb s ohledem na ekonomiku provozu.
Prioritou odboru je také rozvoj cyklistické infrastruktury na dálkových páteřních cyk-
lotrasách, na cyklotrasách mezi Prahou a Středočeským krajem a na páteřních regi-
onálních cyklotrasách, na nichž cyklistickou infrastrukturu projektují a realizují obce 
a kraj jim na to poskytuje dotace. Odbor v roce 2021 zajišťoval plánování, přípravu  
a majetkoprávní vypořádání u projektů krajských záchytných parkovišť P+R a cyklistické  
infrastruktury, také koordinaci mezi projekty P+R parkovišť či cyklistické infrastruktury  
a železničními stavbami. Zabezpečoval přípravu programu Fondu cyklistické infrastruk-
tury pro rok 2022, metodickou výpomoc obcím s vlastními projekty regionálních cykloste- 
zek a zpracovávání mapových podkladů k projektům.

Veřejnou dopravou snáze a rychleji Do cíle bezpečně

Jedním z organizačně 
nejnáročnějších projektů 
příspěvkové organizace 

Integrované dopravy 
Středočeského kraje  
v minulém roce bylo  

zavedení nových  
standardů dopravní  

obslužnosti  
ve Středočeském kraji. 

Dokončená stavba silnice II/114, most 
Živohošť–Neveklov 

Předmětem stavby byla rekonstrukce silnice II/114 
v celé šíři stávající koruny cca 7,0–9,0 m, pročištění 
podélného systému odvodnění a doplnění zádrž-
ného systému. V trase rekonstruované silnice se 
nachází dvanáct úrovňových křižovatek plus sjezdy 
na pozemky a polní cesty. Začátek úseku je situo-
vaný před mostem ev. č. 114-027 u Živohošti přes 
Slapskou přehradu, most není součástí této akce. 
Konec úseku je ve staničení 9,5 km před křižovat-
kou se silnicí II/105 před Neveklovem. 

Dokončení stavby II/191  
Rožmitál pod Třemšínem 

Předmětem stavby byla rekonstrukce komuni-
kace II/191 mezi městem Rožmitál pod Třem-
šínem a hranicí Středočeského a Plzeňského 
kraje v délce 10,76 km. Součástí projektu  
jsou novostavby mostů ev. č. 191-002  
a ev. č. 191-003. 



 Předání staveniště silnice II/110 
Sázava, most ev. č. 110-008

Předmětem akce je kompletní rekonstrukce stá-
vajícího mostu ev. č. 110-008, který převádí silnici 
II/110 přes řeku Sázavu. Po hlavní mostní prohlídce 
je stavební stav mostu hodnocený dle ČSN 73 
6221 stupněm V – špatný. Navržená je demolice 
stávajícího mostu včetně spodní stavby a následná 
výstavba nového objektu. Nový most bude mít 
shodné délkové a šířkové parametry jako stávající 
most. Při návrhu mostu byl zohledněný požadavek 
nezasahovat spodní stavbou mostu do prostoru 
obnoveného koryta a co nejméně zasahovat do 

budovaných protipovodňových opatření. Most byl proto navržený jako čtyřpolový se zvýšeným podhle-
dem nosné konstrukce. Při rekonstrukci mostu č. 110-008 bude nutné vybudovat provizorní most přes 
Sázavu, a to z důvodu nemožnosti nalézt přijatelnou objízdnou trasu. 
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 Kolaudace silnice II/114 
Neveklov–I/3

Předmětem stavby byla oprava vozovky silnice 
II/114 v úseku Neveklov–I/3. Návrh opravy vozovky 
byl stanovený na základě diagnostiky vozovky. 
Součástí stavby byla rovněž oprava stávajících 
propustků a obnova dopravního značení a do-
pravních zařízení. Poloha silnice II/114 není oproti 
stávajícímu stavu jakkoliv měněná. Součástí stavby 
byla rovněž oprava 18 stávajících propustků. 
Dále došlo v rámci stavby k pročištění stávajících 
příkopů. 

Zahájený obchvat Králův  
Dvůr – silnice II. třídy – II. etapa 

Předmětem tohoto projektu je novostavba 
obchvatové komunikace po pravém břehu 
Litavky v úseku mezi novým mostem přes řeku 
Litavku (most Alexandra Hesse) a vlakovým 
nádražím v Králově Dvoře, včetně jejího od-
vodnění a osvětlení. Součástí stavby jsou  
i opěrné zdi, které navazují na most Alexandra 
Hesse. Stavba navazuje na již dokončenou I. 
etapu v místě mostu. 

Krajský úřad je nejen významným investorem sám o sobě, ale rozděluje či administruje 
celou řadu dotací. To má na starost Odbor řízení dotačních projektů, který se skládá ze tří 
specializovaných oddělení. Pro běžné občany je nejvíce populární Oddělení skupinových 
projektů. To má ve své kompetenci administraci žádostí o kotlíkovou dotaci, to jest výměnu 
starých kotlů na tuhá paliva, která výrazně zatěžují lokální ovzduší. Poté, co se Středočes-
kému kraji podařilo vyjednat dvojnásobné navýšení finančních prostředků na 920 milionů 
Kč, čímž by se mělo podařit proplatit přibližně 7 800 žádostí, bylo v roce 2021 zrychleno 
proplácení dotací občanům na již tři měsíce od dodání dokumentace k zúčtování dotace.
Oddělení dotací a přípravy strategických projektů v roce 2021 zajišťovalo kompletní proces 
administrace žádostí o dotace, dary a návratné finanční výpomoci z jemu gesčně příslušných 

středočeských fondů. V praxi jde o administraci žádostí, přípravu ma-
teriálů na jednání orgánů kraje, poté vyhotovení smluv, proplácení, ale 
také případné změny projektů a na závěr samozřejmě také o kontrolu 
vyúčtování a ukončení projektů. V roce 2021 tak oddělení zpracovalo 
přibližně 770 projektů středočeských obcí v oblasti veřejné infrastruk-
tury. Jednalo se zejména o projekty dopravní a technické infrastruktu-
ry a občanské vybavenosti, jakými mohou být rekonstrukce a výstav-
ba obecních bytů, základních nebo mateřských škol, kulturních domů, 
vnitřních i venkovních sportovišť, dětských hřišť, budov obecních úřadů, 
ale také úpravy veřejných prostranství nebo výsadba stromů.
Oddělení přípravy a realizace projektů je velmi hrdé na úspěšně za-
vršenou realizaci projektu Obědy do škol ve Středočeském kraji III.  
V roce 2021 se tak díky kvalitní spolupráci se sto osmdesáti šesti školami  
a patnácti školními jídelnami podařilo zajistit pomoc pro 930 dětí a žáků  
v celkové výši přibližně 2,2 milionu korun. Tato částka se v reálném ži-

votě konkrétně proměnila v 69 339 obědů pro žáky základních škol a gymnázií a pro děti  
z mateřských škol znamenala 8 059 celodenních jídel, 3 457 obědů a 4 453 svačinek. 
Dobrou zprávou je, že v roce 2021 byla připravena a následně zahájena realizace projektu 
Obědy do škol ve Středočeském kraji IV. Do tohoto navazujícího projektu přistoupilo 190 
škol a 14 školních jídelen. Podpořeno bude 1 045 dětí či žáků v odhadované celkové sumě 
3,8 milionu korun.
Dalším signifikantním počinem roku 2021 je zahájení tří pilotních projektů na energetické 
úspory metodou EPC. Jedná se o budovy Krajského úřadu Středočeského kraje a objekty 
nemocnic v Kutné Hoře a v Mladé Boleslavi. Celková investice činí cca 200 milionů korun. Na 
základě těchto pilotních akcí byla posléze zahájená i příprava dalších projektů na energetic-
ké úspory pro 120 budov organizací Středočeského kraje. Plánovaná investice pro roky 2023–
2025 by měla přesáhnout jednu miliardu korun. Vzhledem k tomu, že se na přípravě finančně 
podílí Evropská investiční banka, se tak v podmínkách Středočeského kraje jedná o zcela 
novou cennou zkušenost v oblasti finanční podpory a zajištění vícezdrojového financování.
Nelze zapomenout na velmi důležitou a skvěle odvedenou práci Regionální dotační kance-
láře, která pro kraj spravuje a řídí 246 investičních projektů v objemu 12 miliard korun, zejména  
z oblastí dopravy, školství, kultury a sociální oblasti. Regionální dotační kancelář se samo-
zřejmě také významnou měrou podílí na přípravě investičních projektů kraje a všech jeho 
příspěvkových organizací.
Regionální dotační kancelář rovněž spravuje a provozuje Středočeský platební portál, 
který se v březnu 2021 přesunul z fáze pilotní do fáze běžného provozu. Tento platební 
portál umožňuje občanům Středočeského kraje snadno a rychle platit za služby posky-
tované obcemi ve Středočeském kraji pomocí platební karty nebo z bankovního účtu. 
Jedná se o služby, jako je například poplatek za odvoz komunálního odpadu, poplatek za 
psa, platby za různé zájmové kroužky a podobně. 

Vy investujete, my platíme

Středočeskému kraji 
se podařilo vyjednat  

dvojnásobné navýšení 
finančních prostředků na  

tzv. kotlíkové dotace.
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denty středočeských škol. Z Fondu sportu a volného času bylo v roce 2021 podpořeno 
176 projektů v celkové výši 25 milionů korun ve čtyřech tematických zadáních: podpo-
ra investiční, neinvestiční, podpora vrcholového sportu a podpora handicapovaných 
sportovců. V rámci rozpočtu kraje došlo i na podporu projektů sportovní přípravy mla-
dých talentovaných sportovců ve věkové kategorii 7–23 let prostřednictvím Sportov-
ních center mládeže. Finančně bylo podpořeno 28 těchto center ve 20 sportech v cel-
kové výši 28,93 milionu korun. 

Ochrana přírody a její poznávání
Středočeský kraj klade velký důraz na ochranu a zkvalitňování životního prostředí. Dokla-
dem může být i to, že Odbor životního prostředí a zemědělství je největším odborem na 
krajském úřadě s celkem devadesáti zaměstnanci. Zajišťuje především přenesenou působ-
nost odboru, a to prostřednictvím agend na úseku ochrany přírody, vodního hospodářství, 
ovzduší, odpadů, zemědělství a lesnictví, posuzování vlivů na životní prostředí a geologie.
Mezi rozsáhlou agendu, kterou spravuje, patří například povolování vodních děl a nakládá-
ní s vodami, povolování vodovodů a kanalizací pro veřejnou potřebu, stanovování zápla-
vových území významných vodních toků a ochrana před negativními vlivy sucha. Zabývá 
se též nakládáním s odpady, vyhlašuje přírodní památky a rezervace a zajišťuje praktickou 
péči o tato území. Schvaluje lesní hospodářské plány, vyhlašuje a ruší rybářské revíry a dbá 
o ochranu zemědělského půdního fondu.
Významnou roli ve zjišťování kvality ovzduší ve Středočeském kraji hraje i podpora mo-
nitoringu kvality ovzduší. Ačkoli povinnost monitorování je ze zákona o ochraně ovzduší
daná do kompetence Ministerstvu životního prostředí, Středočeský kraj podporoval formou
dotační politiky imisní monitoring, a to na stanicích v Kladně-Buštěhrad, Vrapice a Stehel-
čeves, na stanici imisního monitoringu v Berouně a Mladé Boleslavi. Dále Středočeský kraj
provozoval svoji mobilní stanici imisního monitoringu pro měření koncentrací polétavého
prachu a benzo(a)pyrenu v roce 2021 ve městě Nymburk. Částka, kterou Středočeský kraj
poskytl ze svého rozpočtu na imisní monitoring, je 1 120 000 Kč.

Středočeské školství bylo vždy ovlivňované Prahou, která je považovaná za české 
vzdělanostní centrum. Naším cílem je držet vysoký standard ve vzdělávání. Proto hle-
dáme nové formy a metody práce. Vycházíme z důvěry a vzájemné úcty mezi učiteli, 
rodiči a veřejností. Na vytvoření podmínek pro zavádění inovativních metod do vý-
uky bylo mezi 63 středních škol rozdělených 80 milionů korun. Naše úsilí se vyplácí.  
Celkem 42 žáků a studentů ze 16 škol se umístilo na prvních příčkách ve vědomostních 
soutěžích v rámci celé České republiky.
Na území Středočeského kraje působí vedle škol, které jsou zřizované krajem nebo ob-
cemi, také soukromé školy a školy církevní. V oblasti koncepce a rozvoje školství jsme 
realizovali dva krajské projekty: Krajský akční plán vzdělávání Středočeského kraje  
s rozpočtem 25,9 milionu korun a Implementaci krajského akčního 
plánu II Středočeského kraje s rozpočtem 319 milionů korun.
Školám a školským zařízením zajišťoval Odbor školství finanční 
prostředky na spolufinancování a předfinancování projektů reali-
zovaných za podpory fondů Evropské unie a národních dotačních 
zdrojů. V oblasti primární prevence zajišťoval další vzdělávání pe-
dagogických pracovníků a konferenci primární prevence. Byl zahá-
jený proces optimalizace středních škol a jejich oborové struktury. 
Došlo ke změně podpory vybraných oborů středních škol, které 
jsou potřebné, ale není o ně odpovídající zájem. Na jejich podporu 
jsme vyčlenili 16 milionů korun.
V rámci projektu „Krajský akční plán vzdělávání Středočeského 
kraje“ se uskutečnil rozsáhlý průzkum, při kterém jsme se snažili 
zjistit, o jaké profese a obory mají žáci zájem. Jaké mají preference, 
jestli hraje roli vzdálenost školy od bydliště a podobně. Do projektu 
se zapojilo 162 základních a 96 krajem zřizovaných středních škol. 
Celkový počet odpovědí získaných dotazníkovým šetřením se blíží 
deseti tisícům.
Z výsledků šetření mimo jiné vyplývá, že mládež ve Středočeském 
kraji chce studovat ve svém regionu, volbu školy i povolání nejčas-
těji konzultuje s rodinou a více než třetina žáků základních škol chce 
získat vysokoškolské vzdělání. Ženy preferují povolání v oblastech 
zdravotnictví a sociální péče; vzdělávání a výzkum, zatímco muži 
preferují především oblasti technika, průmysl a stavebnictví či in-
formační a komunikační technologie. 
Školy získaly od žáků celkovou průměrnou známku v hodnotě 2,3. 
Nejčastěji uváděnými důvody kladného hodnocení školy jsou dob-
rý přístup učitelů a jejich výukové metody či její dobrá dopravní 
dostupnost. Přístup nebo výukové metody učitelů dominují ale také mezi důvody zá-
porného hodnocení. Dále jsou žáci nespokojeni s nedostatečným nebo zastaralým 
vybavením školy nebo nedostatky v přípravě na praxi či další studium. Velká část re-
spondentů by na základě vlastní zkušenosti zvýšila rozsah praktické přípravy přímo na 
pracovištích zaměstnavatelů, pětina žáků by rozsah této praxe zvýšila významně.
Bez peněz se zlepšovat nedá. Kromě investic do oprav škol, které jsme zaměřili napří-
klad na výstavbu tělocvičen, snižování energetické náročnosti či stavební úpravy, jsme 
v oblasti financování rozepsali 21 miliard korun na přímé neinvestiční výdaje krajským 
a obecním školám a školským zařízením. Další téměř jedna miliarda korun plynula 
soukromým školám.
V oblasti podpory dětí a mládeže odbor administroval dotační programy a zajišťoval 
podporu jak na sportovní, tak vědomostní, odborné a umělecké akce pro žáky a stu-

Úspěšné školy a žáci jsou klíčem k budoucnosti

Školy získaly 
od žáků celkovou  

průměrnou známku  
v hodnotě 2,3.  

Nejčastěji uváděnými 
důvody kladného  
hodnocení školy  
je dobrý přístup  

učitelů a jejich  
výukové metody  

či její dobrá 
dopravní 

dostupnost.



 Odbahnění mokřadu v evropsky vý-
znamné lokalitě a přírodní památce 
Jablonná mokřad

Projekt byl financovaný z prostředků operačního 
programu Životní prostředí. Důvodem k realizaci 
projektu byl výrazný úbytek kuněk obecných  
v mokřadu. Ještě v roce 2010 byla jejich počet-
nost odhadovaná na tisíce jedinců. Před zaháje-
ním realizace byly detekované již pouhé stovky.  
V rámci projektu proběhlo kompletní odbahnění 
přibližně dvou hektarů takzvaného Velkého mo-
křadu v objemu přibližně 14 000 metrů krych-
lových. Byla obnovená nepropustnost přírodní 
hráze i odtokového koryta, bylo vymodelované 

dno a litorální zóny a mokřad se přirozenou cestou opět naplnil vodou. Kuňky tak musely být odchyce-
né a dočasně deponované mimo lokalitu. Zpět mohly být vypuštěné až po naplnění mokřadu vodou.
Celkové náklady projektu byly vyčíslené téměř na 5,5 milionu Kč a Středočeský kraj je jako dotaci získal 
prostřednictvím operačního programu Životní prostředí. Projekt bylo možné realizovat díky dobré  
spolupráci s obcí Jablonná, vlastníkem pozemků. 

Byla dokončena studie provedi-
telnosti Zajištění zabezpečenosti 
dodávky vody v rámci Pražské me-
tropolitní oblasti pro území Středo-
českého kraje

Studie se zabývala zásobováním rozvojových 
oblastí v blízkosti Prahy pitnou vodou. Analy-
zovala předpokládaný vývoj počtu obyvatel, 
prognózu potřeby vody a na základě těchto 
údajů navrhla rozšíření systému zásobování 
pitnou vodou a podala návrh na doplnění, 
posílení a rekonstrukci stávajících vodáren-
ských zařízení. Zároveň stanovila priority  
a uvedla odhad nákladů na realizaci opatření. 
Celkové náklady projektu činily sedm milionů 
korun.
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V roce 2021 proběhlo několik významných investičních 
akcí na podporu životního prostředí

Soutěž My třídíme nejlépe

Soutěží podporujeme také nakládání s odpady. 
V soutěži „My třídíme nejlépe“ jsou automaticky 
hodnocené všechny obce ze Středočeského 
kraje, které jsou zapojené do systému zpětného 
odběru a využití obalových odpadů provozo-
vaného Autorizovanou obalovou společností 
EKO-KOM, a. s. Pro hodnocení jsou tedy využita  
výhradně data ze čtvrtletních výkazů o vy-
tříděném, využitém a odstraněném množství 
a druzích komunálního odpadu vykazovaná 
obcemi společnosti EKO-KOM, a. s. Obce jsou 
rozdělené do čtyř kategorií podle množství 
obyvatel a dostávají body zejména podle vý-
těžností papíru, plastu či skla. Vítězové ve všech 
kategoriích jsou oceněni peněžním darem. 
Slavnostní vyhlášení proběhlo 9. září 2021.

#uklidmecesko 

Středočeský kraj se také připojil k iniciativě 
#uklidmecesko, jež vyhlásila sobotu 27. března 
dnem hlavního jarního úklidu. Radní pro oblast 
životního prostředí Jana Skopalíková v této 
souvislosti 25. března vyhlásila soutěž #uklid-
mestrednicechy, která je určená všem, kdo rádi 
chodí do přírody potěšit se její krásou, klidem, 
rozmanitostí a barvami a chtějí ji chránit. 
Každý, kdo se do jarního úklidu zapojil, se mohl 
současně až do neděle 11. dubna zúčastnit  
fotografické soutěže Ukliďme střední Čechy, 
která probíhala na sociálních sítích. Stačilo 
umístit fotografie z úklidu na sociální sítě  
Twitter, Facebook nebo Instagram s hashtagem 
#uklidmestrednicechy. Deseti vylosovaným 
výhercům byly předané věcné ceny. 

Praha

Plzeň

Jihlava

Klíčovým projektem je také  
vodovodní přivaděč v koridoru 
dálnice D3

Pokračovaly práce na zpracování projekto-
vé dokumentace na vodovodní přivaděč v 
koridoru dálnice D3 do fáze územního řízení. 
Byl ustanoven budoucí investor vodovodního 
přivaděče, probíhalo uzavírání smluv s vlastní-
ky pozemků a jednání s vlastníky navazujících 
skupinových vodovodů. Bylo zahájeno geode-
tické zaměřování. Celkové náklady projektu 
činily sedm milionů Kč.

České Budějovice
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Firma ProSpon je výrobcem kloubních náhrad. Zabývá 

se vývojem, výrobou i distribucí implantátů a nástrojů 

pro ortopedii, traumatologii a chirurgii. Portfolio zahr-

nuje více než pět tisíc výrobků. Na základě CT vyšetře-

ní nebo snímku z rentgenu dokáže vyrobit individuálně 

přizpůsobený implantát. Podle 3D modelu jej z titanu 

vytiskne speciální laserová tiskárna. K pacientovi se 

dostane v řádu několika dní. Aby se firma technologic-

ky posunula, rozhodla se nyní nahradit části výrobní-

ho procesu, konkrétně broušení a leštění, automatizo-

vanou technologií, například robotickým pracovištěm. 

K tomuto rozhodnutí ji dovedla také pandemie a riziko 

absence klíčových pracovníků i jejich znalostí o výrobě. 

Nové technologie by měly pomoci s minimalizací rizik  

a stabilizací procesu. Se studií proveditelnosti jim po-

mohlo výzkumně-vývojové pracoviště CARDAM, které 

je zaměřené na aditivní výrobu kovů.
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V prvních měsících roku 
2021 byla hlavním téma-
tem ve společnosti složitá 
covidová situace.  
V České republice začí-
nalo hromadné očkování 
obyvatel, ale vakcín nebyl 
dostatek. Aby měli lidé 
maximum informací, 
vedení kraje pořádalo 
pravidelné tiskové konfe-
rence. Výjimečně „naživo“, 
jak dokazuje fotografie  
z 5. února 2021, častěji  
v on-line formě. Řešil 
se nedostatek vakcín, 
postupně se připravovala 

hromadná očkovací centra. Do toho bylo potřeba pohlídat, aby byl v krajských nemocni-
cích dostatek míst pro pacienty s covidem ve vážném stavu. Výjimkou nebyly ani promě-
ny běžných oddělení na „covidária“. Kvůli tomu se musely pozastavit plánované operace. 
Covid se samozřejmě nevyhýbal ani zdravotníkům, a tak do nemocnic přišli na výpomoc 
vojáci. To všechno bylo potřeba srozumitelně vysvětlovat a prostřednictvím médií in-
formovat veřejnost. Na snímku hejtmanka Petra Pecková, radní pro zdravotnictví Pavel 
Pavlík a koordinátor očkování pro Středočeský kraj MUDr. Martin Polák.

Za zimní údržbu silnic 
Středočeský kraj každo-
ročně vydá desítky milio-
nů korun. Důležitou roli při 
koordinaci a plánování 
posypových prací hrají  
i meteostanice. Středo-
český kraj provozuje  
k průběžnému sledování 
meteorologické situace 
na celém území kraje 
a k řízení zimní údržby 
silnic celkem 35 vlastních 
meteostanic a prostřed-
nictvím meteorologického 
informačního systému 
získává také údaje 

z dalších 68 stanic Ředitelství silnic a dálnic České republiky. Do mirošovického střediska 
dálniční údržby ŘSD se začátkem roku 2021 vydal tehdejší náměstek hejtmanky pro do-
pravu, dnešní ministr dopravy Martin Kupka. „Středočeští cestáři tak mají díky moderním 
technologiím přesný přehled o stavu silniční sítě. To jim umožňuje operativně reagovat na 
změnu povětrnostních podmínek v jednotlivých oblastech kraje a adekvátně nasazovat 
techniku pro zimní údržbu. Využitím těchto technologií dochází k úsporám zejména díky 
snížení potřeby kontrolních jízd osobními či údržbovými vozidly,“ uvedl Martin Kupka.

Unikátní zlaté šperky 
zdobené drahokamy 
byly v listopadu 2020 
nalezené na Rakov-
nicku. O rok později 
byl poklad předsta-
vený přímo v budově 
Krajského úřadu Stře-
dočeského kraje.  
A v roce 2022 by měl 
být během letní sezo-
ny k vidění v Muzeu  
T. G. M. Rakovník. 
„Mám velikou radost, 
že právě na území 
Středočeského kraje 
se podařilo nalézt 
takto unikátní poklad, 

který nemá v rámci České republiky obdoby. Nalezené šperky byly vytvořené před více 
jak 1 500 lety, a jsou tak svojí společenskou důležitostí srovnatelné například se středově-
kými korunovačními klenoty,“ uvedl radní pro oblast kultury, památkové péče a cestovní-
ho ruchu Václav Švenda.

V září roku 2021 by nikoho ani ve snu nenapadlo, že o půl roku později bude Ukrajina ve 
válce. Delegace ze Středočeského kraje ve složení hejtmanka Petra Pecková a radní  
pro oblast kultury Václav Švenda v Kyjevě a Kyjevské oblasti navázala spolupráci  
v mnoha oblastech včetně hospodářských komor a propojení podnikatelských aktivit.  



Rok 2021, zvláště jeho první polovina, výjezdům hejtmanky a radních do regionu příliš ne-
přál. Ačkoliv byly termíny dané, postupně se kvůli covidové situaci většina výjezdů zrušila. 
Konec léta a podzim už byly o něco lepší – podařilo se uspořádat setkání se starosty  
a občany v Hořovicích a na Dobříši. Program návštěv v regionu bývá obdobný – návštěva 
zdejšího domova seniorů, nemocnice či školy, prohlídka firmy v obci nebo okolí. Podvečer 
pak patří setkání a besedě s občany.

Kdyby měli radní s hejtmankou navštívit všechny obce ve Středočeském kraji, bylo by to 
při celkovém počtu vesnic a měst na hodně dlouho. Proto vedení kraje sezvalo zástupce 
středočeských obcí do Prahy. Setkání starostů mělo výborný ohlas a vedení kraje chce 
další uspořádat i v roce 2022. 

Lidé v Měšicích na Praze-východ už mohou opět využívat důležitý most. V listopadu roku 2021 
tam krajská správa a údržba silnic po 13 měsících prací (a celkové době uzavírky s odklonem 
provozu na objízdné trasy trvající bezmála tři roky) otevřela opravený most na silnici II/244, 
která představuje spojnici od silnice I/16 přes Všetaty, Kostelec nad Labem a Mratín k silnici I/9. 
Slavnostní zprovoznění mostu přineslo i nečekaný bonus v podobě jízdy na koloběžkách.  

Tradiční dožínková slavnost se v říjnu konala v Lysé nad Labem. Účastníky přišli pozdra-
vit i tehdejší náměstek hejtmanky pro dopravu Martin Kupka a krajská radní pro oblast 
životního prostředí a zemědělství Jana Skopalíková. 

Mezi Vámi (a nejen to) 9594



Středočeský kraj se stará o desítky především středních škol v regionu. Jednou z nich je 
i SOŠ a SOU Kladno, Dubská. Od září roku 2021 jde o jednu z nejmoderněji vybavených 
škol v kraji. Dvě velké investice z velké části zaplatila Evropská unie. Jeden z projektů byl 
zaměřený na rozvoj infrastruktury pro výuku technických oborů, druhý na energetické 
úspory na objektech školy a dílen. Modernizace přišla celkem na více než 120 milionů ko-
run. Slavnostního otevření se zúčastnili krajský radní pro oblast vzdělávání a sportu Milan 
Vácha a radní pro oblast investic, majetku a veřejných zakázek Libor Lesák. 

Jednání krizového štábu. Krizový štáb byl ve spojení prakticky po celý rok 2021. Někdy 
se jeho členové setkávali osobně, častěji schůze probíhaly on-line formou. Hlavní téma – 
covid-19. 

Na přelomu září a října se v Mladé Boleslavi setkali tajemníci úřadů obcí s rozšířenou působnos-
tí s ředitelem krajského úřadu Janem Louškou. Spolu s vedoucími odborů prodiskutovali aktuál-
ní problémy, které obce tíží. Ve vztahu k úřadům obcí s rozšířenou působností ředitel Jan Louška 
představil i svoji vizi fungování spolupráce kraje a obcí. Součástí neformálního programu byla  
i návštěva leteckého muzea Metoděje Vlacha v Mladé Boleslavi.  

Středočeský kraj otevřel v roce 2021 přes dvacet míst, kam lidé chodili na očkování proti covi-
du-19. Velkokapacitní centra v době největšího zájmu očkovala i o víkendech. Nasazení zdra-
votníků i pomocného personálu bylo enormní. Na snímku je parta z nymburského očkovacího 
centra spolu s hejtmankou Petrou Peckovou a tehdy radním pro zdravotnictví Pavlem Pavlíkem, 
kteří přijeli poděkovat za odvedenou práci.     

Mezi Vámi (a nejen to) 9796
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Rodinná firma Country Life je průkopníkem v oblasti 

zdravé výživy a ekologického zemědělství. Před třice-

ti lety jako první představila tehdy československým 

zákazníkům biopotraviny, například červenou čočku, 

cizrnu, kuskus nebo quinou. Dnes provozuje Country 

Life řadu vlastních prodejen a restaurací, biopekár-

nu, ekofarmu, velkoobchod a internetový obchod. Ve 

spolupráci s foodblogerem Martinem Kucielem alias 

panem Cuketkou natočili sérii 32 profesionálních vi-

deoreceptů. Zákazníkům tak podrobně představují 

vybrané Country Life suroviny a jejich chutné využití 

ve zdravých pokrmech. 
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Středočeský kraj je zřizovatelem celkem sedmnácti muzeí a galerií. Patří sem GASK, Hornické 
muzeum Příbram, Muzeum Českého krasu, Muzeum Mladoboleslavska, Muzeum Podblanicka, 
Muzeum T. G. M. Rakovník, Oblastní muzeum Praha-východ, Památník Antonína Dvořáka ve 
Vysoké u Příbrami, Památník Karla Čapka ve Staré Huti u Dobříše, Polabské muzeum, Rabasova 
galerie Rakovník, Regionální muzeum v Jílovém u Prahy, Regionální muzeum v Kolíně, Regionál-
ní muzeum Mělník, Sládečkovo vlastivědné muzeum v Kladně, Středočeská vědecká knihovna 
Kladno a Středočeské muzeum Roztoky u Prahy. 
Všechna místa jsou přístupná celoročně. Zdarma, nebo pouze za symbolický poplatek si je ná- 
vštěvníci mohou prohlédnout 28. října, kdy Středočeský kraj slaví svůj svátek a celá země záro-
veň oslavuje vznik samostatného Československa. Připravený je vždy pestrý kulturní program 
pro všechny věkové kategorie. Přijměte pozvání do některých z nich.

Pozvánky do našich muzeí

Památník 
Antonína Dvořáka 

Hornické muzeum Příbram

Památník Karla Čapka 

Sládečkovo vlastivědné 
muzeum v Kladně

Středočeská vědecká 
knihovna Kladno

Středočeské muzeum 
v Roztokách u Prahy

Muzeum Českého krasu

Muzeum T. G. M. Rakovník

Rabasova galerie 
Rakovník

GASK

Regionální muzeum 
v Kolíně

Muzeum Podblanicka 

Regionální muzeum 
v Jílovém u Prahy

Muzeum Mladoboleslavska

Oblastní muzeum 
Praha–východ

Polabské muzeum 

Regionální muzeum Mělník
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Památník Karla Čapka ve Staré Huti u Dobříše

Nachází se v historickém areálu, kde se v 19. století zpracovávala železná ruda. Po první světové válce získal nemovitost od Colloredo- 
Mansfeldů správce jejich panství Václav Palivec, který dal v roce 1935 empírový dům jako svatební dar k doživotnímu užívání Karlu 
Čapkovi a Olze Scheinpflugové. 
Na Strži, jak své letní sídlo Čapek pojmenoval, vznikala literární díla jako Válka s mloky, Cesta na sever, Bílá nemoc, První parta, Matka 
či Život a dílo skladatele Foltýna. Zde také spisovatel přijímal řadu osobností české kultury a politiky, zejména v létě a na podzim roku 
1938. Nová expozice přibližuje osobnost a dílo Karla Čapka a jeho manželky Olgy Scheinpflugové. Samostatnou expozici má v pod-
kroví domu také novinář a spisovatel Ferdinand Peroutka.

www.capek-strz.cz

Muzeum Českého krasu

Oblast zájmu Muzea Českého krasu se nalézá v okruhu cca 30 km od města Berouna. Jedná se o různorodý, krajinářsky a esteticky 
cenný region plný přírodních i historických hodnot. Středověká města, hrady a archeologická naleziště jsou zde v těsném sousedství  
s centry průmyslové revoluce i českého národního obrození. Muzeum nabízí návštěvníkům celkem pět objektů.
Hlavním sídlem muzea jsou dva měšťanské domy na berounském náměstí – Jenštejnský a Salátovský dům. Nachází se v nich expo-
zice, které představují typická berounská řemesla a cechy nebo novověké střelné a chladné zbraně. Návštěvníci si zde také mohou 
porovnat bydlení ve venkovské světnici a měšťanském pokoji ve druhé polovině 19. století. Nechybí ani seznámení s faunou a flórou 
Českého krasu.
V Geoparku Barrandien, expozici pod širým nebem na dvoře Jenštejnského domu, poznáte významné horniny Českého krasu a Ba-
rrandienu. Můžete se vydat na poučnou výpravu do minulosti staré stovky milionů let a odnést si odtud vlastní zkamenělinu.
Muzeum zajišťuje provoz také na Plzeňské bráně, pozůstatku středověkého opevnění města. Z jejího ochozu si lze prohlédnout celé 
historické centrum Berouna.
Muzeum Českého krasu zastřešuje také dvě pobočky mimo Beroun – Muzeum Hořovicka, které sídlí v areálu Starého zámku v Hořovi-
cích, a Městské muzeum v Žebráku.

www.muzeum-beroun.cz
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GASK

GASK – Galerie Středočeského kraje sídlí v jezuitské koleji v Kutné Hoře. Svou sbírkou i výstavním programem se zaměřuje na výtvarné 
umění 20. a 21. století. Vystavovaná jsou díla mladých umělců, kteří pracují s tradičními výtvarnými médii, jako je malba, kresba, socha 
nebo instalace, ale zároveň také experimentální práce, které využívají nejnovější technologické a vědecké poznatky v audiovizuální  
a multimediální oblasti. Lektorské centrum pak k výstavám připravuje programy a workshopy ve stejném duchu. 
Zónu klidu a odpočinku, kterou doplňují uklidňující vodní prvky, návštěvníci naleznou v zahradách, jež propojují návštěvnické trasy 
Kutné Hory, areál galerie a sousedící chrám svaté Barbory.
GASK je také multifunkčním kulturním centrem, které v průběhu celého roku pořádá nejrůznější kulturní akce.

www.gask.cz

Hornické muzeum Příbram

Hornické muzeum Příbram, které sídlí v areálu Ševčinského dolu v Hornickém skanzenu Březové Hory, patří k nejstarším muzeím v Čes-
ké republice. Bylo založeno roku 1886. Expozice umístěné v originálních provozních a správních budovách seznamují s historií těžby ve 
zdejším stříbrorudném revíru, uranovém ložisku a podbrdské železářské oblasti. Počtem prohlídkových tras se řadí k největším hornic-
kým muzeím v ČR i v Evropě. K nejcennějším exponátům muzea patří historické parní těžní stroje na dolech Anna a Vojtěch. Unikátní 
památkou mezinárodního významu je vodní kolo o průměru 12,4 metru v podzemí dolu Drkolnov z 19. století. 
Památník Vojna Lešetice je autenticky dochovaný vězeňský areál. Původně sloužil jako zajatecký tábor pro německé válečné zajatce, 
mezi lety 1949–1951 jako tábor nucených prací a do roku 1961 jako vězeňské zařízení pro odpůrce komunistického režimu. Součástí 
areálu je rovněž funkční důlní železnice, skanzen důlní techniky, geopark a Galerie Orbis Pictus: Europa.
Skanzen Vysoký Chlumec uchovává cenné památky venkovské architektury z oblasti Středočeské pahorkatiny a středního Povltaví. 
Do přírodního areálu jsou postupně přenášeny obytné, hospodářské, technické a drobné sakrální stavby, ohrožené na původním místě 
zánikem. 
Muzeum Špýchar Prostřední Lhota je umístěné v barokním objektu založeném roku 1770 Rytířským řádem křižovníků s červenou hvěz-
dou. Sbírky seznamují návštěvníky se životem venkovského obyvatelstva středního Povltaví. Archeologická část seznamuje s lokalita-
mi, které jsou dotčené těžbou zlata, a s výsledky výzkumu keltského oppida Hrazany. Mezi další objekty patří ještě Muzeum zlata  
Nový Knín a Uranový důl Bytíz. 

www.muzeum-pribram.cz
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Muzeum Mladoboleslavska

Mladoboleslavské muzeum je vlastivědná instituce, která shromažďuje doklady o historickém vývoji regionu Mladoboleslavska již více 
než 130 let. Muzeum Mladoboleslavska zahrnuje celkem čtyři pobočky. První z nich je mladoboleslavský hrad, který je hlavním sídlem 
muzea, dále Letecké muzeum Metoděje Vlacha, Muzeum Benátecka a Muzeum Podbezdězí, kde je vystavený originál gotické piety 
zhotovené kolem roku 1400 pro bělský kostel Povýšení sv. Kříže.
Letecké muzeum Metoděje Vlacha se nachází na mladoboleslavském letišti a tematicky se orientuje na historii letectví. K vidění jsou 
originály a věrné kopie téměř třicítky dobových letadel.
Muzeum Benátecka sídlí v zámku v Benátkách nad Jizerou. K nejoblíbenějším částem patří zejména interaktivní expozice, která přibli-
žuje život astronoma rudolfinské doby Tycha de Brahe či hudebního skladatele Bedřicha Smetany. Stranou pozornosti nezůstává ani 
dlouhodobá výstava populární stavebnice Merkur.

www.muzeummb.cz

Památník Antonína Dvořáka ve Vysoké u Příbrami

Památník Antonína Dvořáka sídlí v novorenesančním zámečku ve Vysoké u Příbrami. Expozice muzea přibližuje osobnosti původních 
majitelů, hraběte Václava Roberta Kounice a jeho manželky Josefíny, významné pražské herečky. Podstatně rozsáhlejší část prostor 
je věnovaná životu, dílu a pobytu Antonína Dvořáka ve Vysoké. Samostatná část se pak zaměřuje na Dvořákovu nejznámější operu 
Rusalka.

www.antonindvorak.cz
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Regionální muzeum Mělník

Sídlí v původním gotickém měšťanském domě, který prošel řadou přestaveb a v polovině 18. století se stal kapucínským hos-
picem, u něhož byl vybudovaný kostel Čtrnácti svatých pomocníků. Některé místnosti dodnes na kapucínskou éru upomínají. 
Stálá muzejní expozice seznamuje návštěvníka zvláště s dějinami regionu a s dějinami vinařství, které je s Mělnickem nerozlučně 
spjaté. Jeho zlatý věk se datuje do dob císaře Karla IV., kdy na svazích okolo města vyrostly vinohrady s původní burgundskou 
révou a mělnické víno se stalo pro zdejší měšťany na dlouhou dobu dominantním zdrojem obživy. Turisticky vděčnou část před-
stavují několikapatrové původní sklepy pod muzeem, kde je také možné ochutnat česká vína nejen z Mělníka. 
Ve 20. století se Mělník proslavil výrobou dětských kočárků. S touto skutečností návštěvníka seznámí samostatná expozice  
v blízkém barokním domě, která prezentuje vývoj dětského kočárku od jeho počátků až do nedávné minulosti. Pobočkou 
Regionálního muzea Mělník je Skalní obydlí ve Lhotce u Mělníka. Tento skalní byt patří k nejdéle obývaným a k nejzajímavějším 
na Kokořínsku. Jde vlastně o celé hospodářství vtěsnané do pískovcového bloku na kraji vsi. Světnici naznačuje obílená vnější 
stěna se dvěma okny, jedny vstupní dveře vedou do síně a druhé do chléva, za kterým je možné sestoupit do sklípku. Dvě malá 
okénka v patře patří bývalé sýpce. Areál dotváří přistavěné objekty bývalé řezárny a dalšího malého hospodářského objektu. 
Toto skalní obydlí je dokladem neobvyklých konstrukčních metod i častého způsobu, jakým nemajetní lidé řešili v oblasti  
Kokořínska své bydlení.

www.muzeum-melnik.cz

Sládečkovo vlastivědné muzeum v Kladně

Muzeum nabízí prohlídku tří dlouhodobých výstav „Pravěk Kladenska“, „Od tvrzí k baroknímu zámku“ a „Od městečka ke královskému 
hornímu městu“. Tyto výstavy dokumentují osídlení Kladenska od 4. tisíciletí před naším letopočtem a vývoj města i jeho okolí od stře-
dověku do období baroka, kdy kladenské panství zakoupili břevnovští benediktini. Poznat můžete i jeho následnou proměnu v jedno  
z nejvýznamnějších průmyslových center habsburské monarchie.
V obci Vinařice u Kladna můžete navštívit unikátní Hornický skanzen Mayrau, v němž si v prostorách bývalého dolu připomenete 
historii dnes zaniklé těžby černého uhlí na Kladensku. V areálu dolu najdete štolu v kopci Homole, kde je 130 metrů důlních chodeb 
s ukázkou komplexně mechanizovaného stěnového porubu, důlní dopravy a příkladů různých způsobů ražby. Stálá expozice se také 
pyšní třemi historickými těžními stroji, přičemž jeden z nich byl svědkem první elektrifikace dolů. Zejména pro děti je připravené podze-
mí s různými strašidly. 
Muzeum také zajišťuje prohlídky raně středověkého hradiště Budeč u Zákolan s rotundou sv. Petra a Pavla, která je nejstarší dosud 
stojící stavbou u nás a v níž podle legend v dětství pobýval svatý Václav.
Atypický oboustranný bunkr „Pražské čáry“ byl na konci 30. let 20. století zabudovaný do náspu silnice mezi Bratronicemi a Dolním 
Bezděkovem. Nacisté ho silně poničili. V květnu 1992 se bunkru pod silnicí ujali členové Klubu vojenské historie Praha a začali ho re-
konstruovat. Návštěva bunkru je možná pětkrát ročně, přičemž posledním termínem je vždy 28. říjen.

www.omk.cz



Rekonstrukce budovy  
Vlastivědného muzea v Nymburce 

Předpokládaná investice činí 
35 032 322 Kč bez DPH.
Kompletní rekonstrukce budovy Vlastivěd-
ného muzea v Nymburce umožní realizaci 
nových expozic a vytvoří nezbytné technic-
ké a provozní zázemí muzea. Součástí zadá-
ní je také vybudování přístavby ke stávající 
budově, ve které se budou prezentovat díla 
Alfonse Muchy. Vznikne tu též přednášková 
místnost. Celý prostor bude bezbariérový 
s výtahem mezi jednotlivými podlažími 
budovy. 

Památník Alice Masarykové

Středočeský kraj zakoupil v Lánech objekt 
Českého červeného kříže. Nacházela se zde 
malá expozice dcery prvního českosloven-
ského prezidenta Tomáše Garrigua Masary-
ka Alice Masarykové. Díky rekonstrukci zde 
vznikne důstojný památník, který bude při-
pomínat jednu z nejvýznamnějších ženských 
postav české historie 20. století.

 Rekonstrukce nástupišť stanice 
Roztoky u Prahy 

Součástí projektu je i vybudování nového 
podchodu, který je starý již téměř čtyřicet let. 
Povede ve stejné poloze a bude prodloužený až 
do areálu roztockého muzea. Oprava bude stát 
203,8 milionu korun bez DPH.

Přijeďte k nám do Středočeského kraje 113112

Připravujeme pro Vás

Bohumil Hrabal

Všichni, kteří obdivují dílo Bohumila Hrabala, si budou moci zanedlouho prohlédnout jeho 
chatu nejen zvenku, ale také zevnitř. Středočeský kraj ji odkoupil a zřídí v jejích prostorách no-
vou expozici. Výstava bude zahrnovat osobní předměty slavného spisovatele a venku vznikne 
objekt se zázemím pro návštěvníky. V rámci použitých moderních technologií se počítá  
i s rozšířenou realitou. 
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